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BRATISLAVA
Všimli ste si v Petržalke, 
Novom Meste či Ružinove 
ihriská, ktoré oživili pes-
trofarebné maľby? Za ná-
padom je Petržalčan Ma-
rián Baláž spolu s writermi 
z Wall Design, ktorí chcú 
takto odlákať deti od table-
tov a vrátiť ich k športu.
„Ihriská sú čoraz viac opuste-
né, deti strácajú chuť športo-
vať a mnohé ani nemajú kde. 
Na zanedbané schátrané plo-
chy ich to neláka, potrebujú 
motiváciu aj správny im-
pulz,“ približuje zámer pro-
jektu Ihrisko Marián Baláž.
Problém nevidí len v tom, 
že deti trávia priveľa času 
s tabletom či pri počítači, 
prichádzajú aj o sociálny 
kontakt a vzťah k pohybu. 
O tomto sa podľa neho hovo-
rí málo. 
Ako prvé dostalo šancu na 
nový život ihrisko v Petržal-
ke medzi Romanovou a Rov-
niankovou ulicou, kde Ma-

rián vyrastal. „Mám k nemu 
vzťah a vedel som, že je to 
ihrisko, ktoré v kontraste 
s vysokými panelákmi v oko-
lí najlepšie upozorní na náš 
projekt. To sa aj podarilo.“
Spomína, ako počas práce za 
nimi chodili miestni obyva-
telia. Aj na základe podnetov 
ľudí a následnej dohode so 
starostom Petržalky osadili 
okolo ihriska plot, aby zvýšil 
bezpečnosť. „Pri premene ih-
riska vždy spolupracujeme so 
samosprávou i danou komu-
nitou, niekedy tiež s podporou 
sponzorov, nadácií, občian-

skych združení alebo darcov, 
ktorým sa náš projekt páči,“ 
pokračuje Marián, ktorý sám 
seba nazýva outfluencerom. 
Vysvetľuje, že influenceri 
propagujú najmä produkty 
a služby firiem, v čom síce 
problém nevidí, on sa však 
chcel posunúť inam: „Ne-
prijímam priame spolupráce, 
ale vytváram  projekty ako 
napríklad Ihrisko, v rámci 
ktorých umožňujem firmám, 
aby boli ich súčasťou. Teda 
vzniká win-win situácia. Sa-
mozrejme, daný produkt ale-
bo služba sa musí k môjmu 
projektu hodiť.“ 
A tak môžete niekedy vidieť 
na ihrisku Mariána Baláža, 
ktorý ako správny outfluen-
cer nespolupracuje s automo-
bilkou, ale jazdí na zameta-
com stroji rodinnej firmy, aby 
upratal plochu. (ac)
 Foto: Projekt Ihrisko, 
 Matúš Zeťák
Rozhovor s Mariánom Balá-
žom si prečítajte na str. 4.
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Fádne ihriská menia na pestré obrazy, 
aby na nich deti opäť začali športovať

Mesto zdražuje
BRATISLAVA
Mestskí poslanci schváli-
li rozpočet na roky 2023 
- 2025, samospráva bude 
v tomto roku hospodáriť so 
sumou 607,5 milióna eur. 
Magistrát pripomína, že zo-
stavovanie rozpočtu poznači-
li okrem iného aj rozhodnutia 
vlády, pre ktoré mesto prišlo 
o 55 miliónov eur. „Vzhľa-
dom na to sa ani Bratislava 
nevyhne reštrikčným opatre-
niam. S negatívnymi dopad-
mi a výpadkami príjmov sa 
môže vyrovnávať len ďalším 
šetrením na vlastnej prevádz-
ke, obmedzením projektov 
a služieb a navýšením iných 
svojich príjmov, teda zvý-
šením rôznych poplatkov,“ 
uviedla hovorkyňa Dagmar 
Schmucková.
Mesto ráta s lepším výberom 
daní a zvýšením dane z uby-
tovania, ktorá narastie o 64 %. 
V priemere približne o 25 % 
tiež stúpnu poplatky v zaria-
deniach pre seniorov, školné 
v základných umeleckých 
školách, poplatky Maria-
num, vstupné na športoviská 
a mestské kultúrne inštitúcie. 
„Bratislava tak získa 3,7 mi-
lióna eur na prevádzku dôle-
žitých služieb a infraštruktú-
ru,“ doplnila Schmucková. 
Nevylúčila ani zvýšenie ces-
tovného MHD, odvozu odpa-
dov či dane z nehnuteľnosti.
Z hľadiska rozvoja sa samo-
správa sústredí na základné 
štandardy údržby a služieb, 
ktoré najviac vplývajú na 
kvalitu života v meste. Cie-
ľom je dotiahnuť rozpracova-
né projekty, najmä v oblasti 
dopravy, verejnej infraštruk-
túry, verejných priestorov, 
životného prostredia a kvalit-
nejšej údržby mesta.  (ts)
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Malé veľké veci
Marián Baláž, spolutvorca 
pekného projektu Ihrisko, 
hovorí – netreba veľa, stačí 
zopár jednoduchých úprav, 
aby sa z fádnej betónovej 
plochy stalo lákadlo pre deti.
Zdanlivo malá zmena vie uro-
biť zázrak, keď práve vďaka 
nej deti odložia tablety a vyj-
dú na oživené športoviská za 
novými zážitkami a kamarát-
mi (viac na str. 4).
Pritom sídliskovým deckám 
museli kedysi stačiť na hry 
„panely a rúry“. Aj stačili. 
O milé spomienky sa podeli-
li petržalskí päťdesiatnici pri 
príležitosti 50-tky novej Petr-
žalky v Petržalských novi-
nách (nájdete ich aj na našom 
webe banoviny.sk). Napríklad 
Rasťo z Ovsišťa: „Milovali 
sme Petržalku, keď sme boli 
malí, hlavne preto, že všetko 
bolo rozostavané, čo nám po-
skytlo obrovské množstvo prí-
ležitostí, ako sa hrať.“
Fakt je, že vtedy neboli poku-
šenia v podobe tabletov, mobi-
lov či nákupných centier... Ale 
ani dnes netreba na zážitky, 
nielen tie detské na ihrisku, až 
tak veľa. Príroda sa prebúdza, 
bolo by škoda nevšímať si ju. 
Možno sa vám pošťastí zazrieť 
alebo aspoň začuť napríklad 
kuvička vrabčieho – nedávny 
objav tejto vzácnej drobnej 
horskej sovy v našom lesopar-
ku vyvolal veľké nadšenie. 
Nech vám jar prinesie veľa 
podobných radostí.
 Anna Čapková
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PETRŽALKA
Zaplavený Sad Janka Krá-
ľa sa stal nechcenou atrak-
ciou, ktorá v nedeľu 12. 
marca pritiahla množstvo 
zvedavcov. Únik vody po 
prasknutí päťdesiatročné-
ho vodovodného potrubia 
bol obrovský aj preto, že 
nebolo z predpísaného ma-
teriálu. Na hranici teoretic-
kej životnosti sú desiatky 
kilometrov ďalších potrubí. 
Koľko sa vlastne investuje 
do infraštruktúry vodární?
Haváriu v Petržalke spôso-
bil priečny zlom na veľkom 
prívodnom potrubí s prieme-
rom 80 cm z vodného zdroja 
Pečniansky les smerom do 
mesta. Voda zaliala celý Sad 
Janka Kráľa, jazero siahalo 
od Mosta SNP až po Kra-
sovského ulicu pri Starom 
moste. Únik vody bol obrov-
ský, podľa Bratislavskej vo-
dárenskej spoločnosti (BVS) 
sa však nedá vyčísliť. „Nie je 
to možné, keďže voda išla do 
potrubia priamo z vodného 
zdroja a  toto potrubie bolo 
navyše prepojené s viace-

rými ďalšími vodovodmi,“ 
zdôvodnil hovorca Peter 
Podstupka.
Prasknutá rúra z roku 1971 
mala byť podľa projektovej 
dokumentácie z ocele, napo-
kon vysvitlo, že bola zo sivej 
liatiny, ktorá je za určitých 
okolností náchylná na tento 
typ porúch. „S veľmi veľkou 
pravdepodobnosťou sa dá 
povedať, že havária by nebo-
la v takom rozsahu. Na oce-
ľovom potrubí nedochádza 
k priečnym alebo pozdĺžnym 
lomom, ale vznikajú bodové 
poruchy, pri ktorých je oveľa 
menší únik vody. Aj oprava 
poruchy je oveľa jednoduch-
šia,“ vysvetlil Podstupka. 
Podobné prekvapenie, keď 
namiesto z ocele bolo po-
trubie z liatiny, zažili vodári 
v minulosti pri havárii na Ko-
šickej a Bojnickej ulici.

Podstupka pripomína, že aj 
životnosť potrubia závisí od 
použitého materiálu. Nové, 
moderné vydrží 80 i viac ro-
kov, oceľové potrubie, aké 
sa malo použiť v Sade Janka 
Kráľa, má životnosť niečo 
nad 30 rokov. „Nie všetky 
potrubia však treba vyme-
niť okamžite po skončení ich 
technickej životnosti. Ak po-
trubie nie je poruchové a ne-
vykazuje známky degradácie, 
nie je vždy úplne ekonomické 
ho okamžite meniť,“ spresnil.
V Bratislave má BVS viac 
ako 1 200 km vodovodov, 
kostrový vodovodný systém, 
teda hlavné rozvodné potru-
bia, ktoré vedú vodu od vod-
ných zdrojov k vodojemom, 
presahuje 200 km. Vek po-
trubí je rôzny, od vodovodov 
ktoré majú 50 a viac rokov, 
až po úplne nové potrubia, 

ktoré vodárne uložili na kon-
ci vlaňajšieho roka.
Mimoriadna udalosť v Petr-
žalke pripomenula zanedbané 
investície do infraštruktúry 
v minulosti. Ešte v roku 2019 
nové vedenie vodární konšta-
tovalo, že v najbližších rokoch 
sa končí životnosť ďalším 
takmer 400 km kanalizačných 
potrubí a približne 200 km 
vodovodov. „Nie je možné 
donekonečna sa spoliehať na 
to, že staré potrubia ešte jeden 
rok vydržia. Preto pripravuje-
me systematické riešenia na 
obnovu vodárenskej infraš-
truktúry v celom regióne, kde 
BVS pôsobí,“ uviedol vtedy 
generálny riaditeľ vodární Pe-
ter Olajoš. 
Koľko sa odvtedy investova-
lo do obnovy? „BVS od roku 
2019 do roku 2022 preinves-
tovala viac ako 75 miliónov 
eur do nových projektov vo 
svojom regióne. V Bratisla-
ve išlo napríklad o výmenu 
dvoch úsekov kostrovej sie-
te v Podunajských Biskupi-
ciach, modernizáciu čerpacej 
stanice v Karlovej Vsi alebo 
výstavbu nového vodojemu 
v Záhorskej Bystrici,“ uvie-
dol hovorca vodární.
Okrem Bratislavy má BVS 
stálych zákazníkov v ďalších 
117 obciach naprieč západ-
ným Slovenskom, pričom 
výška investičného dlhu je 
závratná. Suma potrebná 
len na opravy vodovodov 
a kanalizácií presiahla pred 
štyrmi rokmi, keď sa vodární 
ujal nový manažment, až 271 
miliónov eur. (ac)
 Foto: Matúš Husár, BVS

Potopa hrozí aj inde, stav potrubí roky nik neriešil

STARÉ MESTO
Budúca hlavná železnič-
ná stanica má byť zelen-
šia, udržateľnejšia a s čo 
najkratšími prestupovými 
a dochádzkovými vzdiale-
nosťami. 
Vyplýva to z dokumentu 
Metropolitného inštitútu 
Bratislavy (MIB), ktorý slú-
ži ako zadanie pre urbanis-
ticko-ekonomicko-dopravnú 

štúdiu. Pred vyhlásením 
súťaže na štúdiu inštitút ak-
tuálne realizuje prípravné 
trhové konzultácie, aby sa 
overila reálnosť, objektív-
nosť a primeranosť požia-
daviek. 
„Zámerom je vybudovať 
hlavnú stanicu na vysokej 
kvalitatívnej úrovni, vyrov-
návajúcej sa hlavným stani-
ciam v iných významných 

európskych mestách, ktoré 
boli postavené v 21. storočí,“ 
uviedol MIB v dokumen-
te. Stanica by mala zároveň 
predstavovať moderný do-
pravný uzol spájajúci celo-
európsku a celoštátnu že-
lezničnú sieť a všetky formy 
mestskej mobility.
Hlavná stanica by po revitali-
zácii mala byť tiež napríklad 
bezpečnejšia, s jednoduchým 

orientačným systémom a s čo 
najmenšími výškovými roz-
dielmi z vlakových nástupísk 
k priľahlým zastávkam 
MHD, parkoviskám, cyklo-
trasám či peším ťahom. MIB 
v dokumente podotkol, že sa 
očakáva nárast počtu cestujú-
cich prechádzajúcich stani-
cou z takmer 70-tisíc v súčas-
nosti na približne 160-tisíc 
v roku 2040. (TASR)

Hlavná stanica sa má vyrovnať európskemu štandardu

Obrovský únik vody spôsobil aj fakt, že potrubie nebolo 
z predpísaného materiálu.

Sad Janka Kráľa 
museli uzavrieť pre 
podmočené stromy.

PETRŽALKA
Predĺženie električkovej tra-
te v Petržalke by malo byť 
hotové do konca septembra 
2024. Vyplýva to z doku-
mentu, o ktorom rokovala 
mestská dopravná komisia, 
zaoberalo sa ním aj marcové 
mestské zastupiteľstvo.
Podľa pôvodnej zmluvy sa 
mali práce na predĺžení elek-
tričkovej trate ukončiť do de-

cembra 2023, predstavitelia 
mesta však dávnejšie priznali, 
že pre rôzne objektívne dôvo-
dy sa termín pravdepodobne 
nestihne. Hoci ešte vlani v au-
guste predpokladali, že pre-
vádzka na trati koncom roka 
2023 je úplne reálna, o pár 
mesiacov tomu už nik neveril.
Ako ďalší termín dokončenia 
stavby odhadol primátor Ma-
túš Vallo prvú polovicu roka 

2024, avšak s tým, že odpo-
veď dá až aktualizovaný har-
monogram stavebných prác, 
na ktorom sa ešte pracovalo. 
To bolo vlani v decembri, 
dnes už by mal byť termín 
jasný. „Zhotoviteľ predložil 
aktualizovaný harmonogram 
prác s termínom ukonče-
nia diela do 30. septembra 
2024,“ uvádza sa v spomína-
nom dokumente.

Upravený harmonogram 
má byť podkladom na sle-
dovanie postupu výstavby. 
Postup prác podľa tohto har-
monogramu má dať zároveň 
predpoklad na to, aby sa do-
prava po električkovej trati 
mohla spustiť v predstihu 
počas roka 2024, ešte pred 
samotným ukončením stav-
by. (TASR, bn)
 Foto: bn

Aj tu nám bude
zastavovať vlak
VRAKUŇA/LAMAČ
Pre nové železničné zastáv-
ky Vrakuňa a Lamačská 
brána sú už spracované 
dokumentácie na realizáciu 
stavby. Práce na oboch za-
stávkach sa majú začať v 2. 
štvrťroku tohto roka.
Ako informoval por-
tál imhd.sk, v prípade 
terminálu integrovanej 
osobnej prepravy Vrakuňa 
(teda zastávky, na ktorej 
môžeme prestupovať medzi 
rôznymi druhmi dopravy) 
sa už pripravuje územie 
na výstavbu, teda výrub 
stromov medzi železnič-
nou traťou a obratiskom 
MHD na Čiližskej. Nový 
prestupný uzol medzi vlak-
mi linky S70 a autobusmi 
a trolejbusmi MHD by mo-
hol byť hotový do konca 
roka. Dokončenie zastávky 
Lamačská brána (Bory) je 
plánované na jarné mesiace 
budúceho roka. (ms)

Nový termín pre petržalskú električku: september 2024

Kritika fázovania
Výstavba trate za vyše 70 
miliónov eur bez DPH v úseku 
Bosákova - Janíkov dvor sa 
začala koncom novembra 
2021, väčšina nákladov má 
byť hradená z eurofondov. 
Mesto dlhodobo deklaruje, 
že neprepadnú, pričom pou-
kazuje na fázovanie projektu. 
Podľa Ministerstva investí-
cií, regionálneho rozvoja 
a informatizácie to však pôjde 
na úkor iných projektov, 
ktoré mohli byť financované 
z nových eurofondov. 

Mesto už získalo eurofondy na predĺženie trate, práce majú finančné krytie.

„Na Nivy chodíme často. Keď je dobré počasie, 
musíme ísť aj na zelenú strechu. Deti sa vždy chcú 
ísť vyblázniť na ihrisko, mňa lákajú výhľady na 
mesto,“ povedal Peter. Aj on sa s deťmi pustil do 
plnenia veľkonočných úloh na Nivách. 
V sobotu to tu poriadne roztočila škola tanca pod 
taktovkou folklórneho súboru Technik STU. „Cho-
dila som sem každý piatok na letnú tančiareň. Vte-
dy sa tu tancovalo latino, dnešok bol ale z úplne 
iného súdka,“ povedala Gabika.
V Tržnici Nivy od piatku prebiehal špeciálny 
trh. „Kúpila som tu ručne pletený korbáč aj kra-
slice. Majú tu naozaj kopu krásnych vecí,“ pre-
zradila pani Marta, ktorej vnuk si na workshope 
s Drevenô koliesko vyrobil veľkonočnú dekorá-
ciu. „Vnučka leží doma chorá, tak som jej kúpila 
takú sadu, aby si mohla ozdobu urobiť aj ona,“ 
dodala. 

Nivy sú miestom pre každého
Nivy priniesli do hlavného mesta nielen modernú 
autobusovú stanicu, ale aj širokú ponuku obchodov 
a služieb, jedinečnú gastro zónu a zelenú strechu 
s množstvom prvkov pre trávenie voľného času. 
Zelená strecha je pre verejnosť otvorená každý deň 
od 6:00 do 23:00 hod. a dostať sa na ňu dá výťah-
mi z rôznych častí Nivy centra, schodiskom vedú-
cim z ulice Páričkova alebo lávkou cez vonkajšie 
átrium.
Príďte si užiť atmosféru Nív na blížiace sa poduja-

tia. Na svoje si prídu milovníci piva, kávy aj fanú-
šikovia mestského pestovania.

Sledujte nás na nivy.com,  
aby vám neunikli žiadne novinky.

Vítanie  
jari na Nivách

Prvá aprílová sobota v Nivy centre 
sa niesla v duchu veľkonočných 
zvykov a tradícií. Nivy opäť neskla-
mali, bohatým programom privítali 
stovky dospelých a detí. 
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BRATISLAVA
Unikátny projekt Ihrisko 
má za sebou už pätnásť oži-
vených športovísk v Brati-
slave, ale aj iných mestách. 
Spolutvorca nápadu MA-
RIÁN BALÁŽ (38) pripo-
mína, že nejde len o revita-
lizáciu zanedbanej plochy.

Deti sa majú kde hrať - to 
je odkaz vášho projektu 
Ihrisko, na ktorom spolu-
pracujete s writermi z Wall 
Design. Kde ste sa v detstve 
hrávali vy?
Vyrastal som v postkomu-
nistickej krajine na vtedy nie 
veľmi bezpečnom a peknom 
sídlisku v Petržalke, kde sme 
s kamarátmi hľadali rôzne 
možnosti, ako tráviť čas. Mal 
som ale to šťastie, že som sa 
v skorom veku začal venovať 
hádzanej, teda kolektívnemu 
športu, ktorý vie dosť formo-
vať osobnosť tínedžerov. Od-
malička som športoval tiež 
vonku so spolužiakmi.

Bavila hádzaná aj ich?
Väčšinou sme hrávali bas-
ketbal, ktorý si vie človek 
zahádzať aj sám, ale veľakrát 
to boli i futbalové zápasy so 
susedmi pred bytovkou v „ja-
mách“ na sídlisku. Bola to 
doba, keď na nás museli ro-
dičia kričať z balkónov, nech 
už ideme domov, že je ne-
skoro. To u dnešnej mládeže 
vidíme čoraz menej.
Pritom v minulosti boli ih-
riská viac ako skromné. Vi-
deli ste ich aj vtedy prázd-
ne?  
V časoch môjho detstva boli 
ihriská skôr o pár bránkach 
a pár košoch. Veľká vec sa 
udiala, keď nám v Petržal-
ke postavili skejtpark. Mal 
som vtedy asi dvanásť rokov, 
a keďže som jazdil aj na skej-
te, tak som potom väčšinu 
času trávil tam. Vonkajšie 
športoviská však bývali živ-
šie možno i vďaka tomu, že 
internet sa ešte len rozbiehal, 
neboli nákupné centrá ani 

herné konzoly, kde deti teraz 
„športujú“.
Sú teda príčinou najmä mo-
bily či tablety?
Nemôžeme deťom vyčítať, 
že sú na mobiloch a table-
toch, keď to vidia aj u svojich 
rodičov. Okrem toho, špor-
toviská sú prázdnejšie tiež 
preto, že dnes sa ľudia viac 
bicyklujú a korčuľujú, pri-
búdajú cyklotrasy, budujú sa 
hrádze. Je to veľmi pozitívne 
a fandím týmto aktivitám, len 
ja som bol vždy väčším fanú-
šikom kolektívnych športov 
so spoznávaním nových ľudí.
A tak prišiel projekt Ihris-
ko...
Nápad vznikol pred niekoľ-
kými rokmi, keď som si za-
čal všímať jestvujúce „sta-
ré“ ihriská, ktoré sa kedysi 
využívali a dnes sú to fádne 
betónové plochy, veľakrát 
v zlom stave. Pritom stačí 
len opraviť povrch, aby bol 
bezpečný, a pridať napríklad 
futbalové bránky alebo bas-
ketbalové koše či ping-pon-
gové stoly, a máme dobre vy-
užitý priestor pre obyvateľov 
sídliska.
Postupne už pribúdajú 
nové moderné športoviská, 
vy však oživujete práve tie 
staré. Prečo?
Pretože na sfunkčnenie ne-
potrebujú veľa investícií 
ani energie. Cieľom nášho 
projektu Ihrisko však nie je 
len zrevitalizovať ich, ale 
zároveň upozorniť na vážny 
problém spojený aj so zme-
nou návykov detí. Mnohé sa 
nemajú kde hrať, ale mož-
no podvedome ani nechcú. 
Netrávia čas na ihriskách, 
kde by sa mohli zaradiť do 
komunity, získať nových ka-
marátov. A tak ich lákame 
farebnými maľbami od Wall 
Design.
Ako vznikla táto vaša spo-
lupráca?
S Wall Design som už pred-
tým spolupracoval na rôz-
nych iných projektoch, na-
príklad na vytváraní graffiti 
zón na festivaloch či na zá-
kazkách pre súkromné firmy. 
A tak sme sa rozhodli, že 

spolu spravíme pekný projekt 
s odkazom a významom. Ih-
risko sme teda rozbiehali od 
začiatku spolu. Neprešli ani 
dva roky a máme už za sebou 
15 zrevitalizovaných ihrísk 
v Bratislave, Košiciach, Ži-
line, Kežmarku či v českom 
Hradci Králové. Verím, že 
toto leto pribudnú ďalšie 
nové lokality. S mnohými 
starostami máme dobré vzťa-
hy, páči sa nám ich prístup aj 
to, ako sa pozerajú na takéto 
umenie. Dokonca vymýšľa-
me projekty, ktoré by mohli 
priniesť obyvateľom aj iný 
zážitok.
Ihriská ste premenili na 
pekné výtvarné diela. Záj-
dete sa niekedy pozrieť, či 
sa tam deti postupne vra-
cajú?
Áno, samozrejme. Na niekto-
rých sme pri otvorení robili 
aj streetbalové turnaje, kon-
certy interpretov ako Majk 
Spirit či Kali, iné ihrisko nám 
zas pomáhal posprejovať Se-
par. Robíme viac aktivít, aby 
boli ihriská pre deti atraktív-
ne. Aj v tomto roku by som 
chcel zorganizovať mini tur-
naj po ihriskách v Bratislave, 
ktoré sú už hotové. (ac)
 Foto: Matúš Zeťák 

JTRE bude pestovať stromy pre svoje projekty, 
spúšťa skúšobnú prevádzku stromovej škôlky

„V JTRE si stojíme za svojou zodpovednosťou 
pri udržateľnom rozvoji. Naším cieľom pri reali-
zácii stromovej škôlky je overiť možnosti pesto-
vania stromov pre naše projekty v dlhodobom ho-
rizonte. Zároveň chceme poukázať na to, že nový 
development v určitých prípadoch prináša do 
mestského prostredia aj potrebnú generačnú ob-
menu zelene, ktorej sa už končí životnosť. Nová 
kvalitná zeleň navrhnutá v spolupráci s odbor-
níkmi má potenciál pozdvihnúť zdravie a kvalitu 
života obyvateľov Bratislavy i atraktivitu nových 
mestských štvrtí,“ hovorí výkonný riaditeľ JTRE 
Pavel Pelikán.
Výber vhodných drevín do stromovej škôlky bol 
realizovaný v súlade s odporúčaniami odborníkov 
s cieľom podporovať lokálnu biodiverzitu. Prefe-
rované sú miestne druhy odolné v danom prostredí 

bez potreby náročnej opatery či závlah, ktoré majú 
výraznejší klimatický prínos pre dané prostredie. 
Všetky tieto kritériá spĺňajú platan javorlistý, javor 
mliečny aj javor horský. Stromy s väčšou koru-
nou a listami zachytávajú väčšie množstvo prachu 
a emisií z ovzdušia, lepšie regulujú vlhkosť ovzdu-
šia odparovaním, v lete tienia a zabraňujú prehrie-
vaniu a naopak v zime, keď lístie opadne, nebránia 
preslneniu okolitých budov. Významne tým napo-
máhajú redukovať tzv. tepelné ostrovy v meste. 
Priestor dostanú aj ovocné stromy. Čo sa týka krí-
kov, v prvej fáze nájdu svoje miesto v stromovej 
škôlke zlatý dážď a budleja dávidova prezývaná aj 
letný orgován.
Stromová škôlka JTRE vznikne priamo v sused-
stve komunitnej záhrady Nové Lido, ktorú develo-
per zrealizoval na jar roku 2022 a svoje produkty 

v nej pestujú štyri desiatky záhradkárov. Priestor 
v nej dostali aj včelie úle a hmyzí hotel, ktorých 
obyvatelia budú aj vďaka stromovej škôlke pro-
sperovať.
„Náš záväzok rozvíjať územie priamo v srdci 
mesta udržateľne z hľadiska životného prostredia 
a zodpovedne voči komunite potvrdzuje aj rozhod-
nutie podstúpiť pre Nové Lido proces certifikácie 
v prestížnom systéme BREEAM Communities In-
ternational. Na jeho začiatku spracoval tím odbor-
níkov aj podrobnú štúdiu ekológie územia, vrátane 
dendrológie. Vieme, že urbanizáciou Nového Lida 
bude jestvujúcu náletovú zeleň potrebné nahradiť 
novou, kvalitnejšou a bez invazívnych druhov. Ak 
budeme mať vopred vypestované kvalitné dreviny, 
vieme ich využiť pri zazelenaní novej štvrte, v kto-
rej plánujeme vytvoriť hneď niekoľko parkov a ze-
lených vnútroblokov,“ hovorí manažér JTRE pre 
ESG Martin Stohl.
JTRE si uvedomuje zásadný vplyv výstavby na ži-
votné prostredie, rovnako aj zodpovednosť pri rie-
šení dôsledkov a prevencii zhoršovania klimatickej 
krízy. Pri príprave a realizácii nových projektov 
je preto v centre našej pozornosti udržateľnosť vo 
všetkých jej stránkach – environmentálnej, ekono-
mickej aj sociálnej, ktoré spolu úzko súvisia.

J&T Real Estate (JTRE) otvára ako prvá developerská spoločnosť vlast-
nú stromovú škôlku. Vznikne na petržalskej strane Dunaja na území 
pripravovaného projektu Nové Lido. V pilotnej prevádzke bude JTRE 
v spolupráci s odborníkmi pestovať viac ako 60 stromov a 60 kríkov, ktoré 
v budúcnosti využije na výsadbu vo svojich projektoch alebo poskytne na 
verejné účely.
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Dovolenka 
a pracovné 
právo II.
V predošlom článku sme sa
venovali základným ustanove-
niam Zákonníka práce o dovo-
lenke. Na článok nadviažeme a
budeme sa venovať spoločným
ustanoveniam Zákonníka práce
o dovolenke.
Zamestnávateľ môže určiť
zamestnancovi čerpanie dovolen-
ky, aj keď dosiaľ nesplnil pod-
mienky na vznik nároku na dovo-
lenku, ak možno predpokladať, že
zamestnanec tieto podmienky
splní do konca kalendárneho roka,
v ktorom dovolenku čerpá, alebo
do skončenia pracovného pomeru.
Čerpanie dovolenky by mal v
zmysle zákona určovať zamestná-
vateľ tak, aby si zamestnanec
mohol dovolenku vyčerpať spra-
vidla vcelku a do konca kalendár-
neho roka. Pri určovaní dovolenky
je potrebné prihliadať na úlohy
zamestnávateľa a na oprávnené
záujmy zamestnanca. Zamestná-
vateľ je povinný určiť zamestnan-
covi čerpanie aspoň štyroch týž-
dňov dovolenky v kalendárnom
roku, ak má na ne nárok, a ak
určeniu čerpania dovolenky ne-
bránia prekážky v práci na strane
zamestnanca. Ak sa poskytuje
dovolenka v niekoľkých častiach,
musí byť aspoň jedna časť najme-
nej dva týždne, ak sa zamestnanec
so zamestnávateľom nedohodne
inak. Čerpanie dovolenky je
zamestnávateľ povinný oznámiť
zamestnancovi aspoň 14 dní
vopred. Obdobie môže byť výni-
močne skrátené so súhlasom za-
mestnanca. Za časť dovolenky,
ktorá presahuje štyri týždne
základnej výmery dovolenky,
ktorú zamestnanec nemohol
vyčerpať ani do konca nasledujú-
ceho kalendárneho roka, patrí za-
mestnancovi náhrada mzdy v
sume jeho priemerného zárobku.
Za nevyčerpané štyri týždne zák-
ladnej výmery dovolenky nemôže
byť zamestnancovi vyplatená
náhrada mzdy, s výnimkou, ak si
túto dovolenku nemohol vyčerpať
z dôvodu skončenia pracovného
pomeru. JUDr. Dionýz Stehlík

JUDr. Pavel Jurek
0917/822 723

Dispečerov
mesta spoznáte
jednoduchšie
BRATISLAVA
Dispečing bratislavského
magistrátu má dva nové slu-
žobné automobily, ktoré budú
slúžiť pracovníkom dispečin-
gu z oddelenia správy komu-
nikácií na lepšie a operatívnej-
šie zasahovanie.
Služobné autá sú určené na efek-
tívnejšie zabezpečovanie kon-
troly verejných priestranstiev a
operatívnejší zásah v teréne pri
mimoriadnych udalostiach.
Automobily sú ľahko rozpozna-
teľné, pretože sú označené
logom mesta a mestskými far-
bami. 
Bratislavský magistrát kúpil dve
vozidlá, obe sú v bielej farbe a s
logom mesta Bratislavy,  za pri-
bližne 20-tisíc eur. Vozidlá sú
vybavené sú majákom a výstraž-
ným osvetlením na zadnom
okne s nápisom Správa komuni-
kácií, kde je uvedený aj telefo-
nický a e-mailový kontakt na
dispečing mesta na oddelení
správy komunikácií. 
Na uvedené kontakty bude tiež
možné nahlasovať prípadné po-
ruchy na mestských cestách, či
upozorniť na prekážky na mest-
ských komunikáciách alebo na
zníženú zjazdnosť bratislav-
ských ciest. (kk)

INFORMUJTE SA TU:
Antolská 4, Bratislava 85107 
+421 902 605 900 | info@doktormartin.sk 
www.doktormartin.sk 
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Nevyhadzujte
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Mirbachov palác je zreštaurovaný
podľa architektúry z 18. storočia
STARÉ MESTO
Zreštaurovanie fasády Mir-
bachovho paláca, ktorý bol v
zlom stave, je hotové. Práce
boli zamerané na obnovu
celkovej fasády, doplnenie
modelácie výzdoby, vytvore-
nie kópií jednotlivých prvkov
podľa originálov a došlo aj
na zlátenie kovových do-
plnkov. Mirbachov palác má
aktuálne vzhľad pôvodnej
architektúry zo 60. rokov 18.
storočia.
Cieľom obnovy fasády bolo
reštaurátorským spôsobom do-
siahnuť čo najlepší technický a

estetický stav fasády vrátane
všetkých jej prvkov. Reštaurá-
torské práce boli zamerané na
obnovu fasády, kamenných
portálov, soklov a ostení,
obnovu drevených okien, dverí
a mreží. 
V rámci reštaurátorských prác
sa upravili kamenné fragmenty,
doplnili modelácie štukovej
výzdoby a chýbajúcich častí
omietkovej vrstvy, vytvorili sa
kópie umelokamennej vázy
odliatím a farebne sa upravili
erbové polia v intenciách
heraldickej farebnosti erbov
grófa Nyára. Tie boli následne

osadené do kartuše tympanónu
paláca. Pozlátili sa kovové
doplnky, napríklad rokajový
štítok, kľučky brán či rokajová
výzdoba mreží balkóna, ktoré
boli zlátené aj v pôvodnej
architektúre paláca. 
Opravené boli okenné krídla,
vstupné brány či kamenné
sokle, ktoré vzhľadom na
veľký rozsah poškodenia
nahradili nové kópie. Obnove-
ný bol aj južný štítový múr
nachádzajúci sa nad susedným
objektom, pričom na tieto práce
bola potrebná horolezecká
technika. (kk)

P O T E Š T E
S V O J I C H  B L Í Z K Y C H

J E D I N E Č N Ý M
D A R Č E K O M !

GRAFIKY
A  L O K Á L N Y  D I Z A J N

ARTATTACKSHOP.SK
V I A C  U M E N I A  N Á J D E T E  N A :

Chceli sme pekný projekt s odkazom a významom

Kto je Marián Baláž
Marián Baláž, známy pod prezývkou Mario Bihary, je spoluzakla-
dateľom hudobného festivalu Hip Hop Žije a manažérom rapera 
Majka Spirita. O  projekte Ihrisko, na ktorom sa podieľa, sa viac 
dozviete aj na instragram@projekt.ihrisko a @mariobihary.

Marián: „Robíme viac aktivít, aby boli ihriská pre deti 
atraktívne.“

Zmeny v MHD
PODUNAJSKÉ BISKUPICE
Samospráva v Podunaj-
ských Biskupiciach sa do-
hodla s mestom a doprav-
ným podnikom na úprave 
autobusových liniek 79 a 67. 
Zmena platí od 25. marca.
Počas pracovných dní linka 
79 premáva v rozšírenom 
rozsahu, a to každú hodinu, 
s odchodmi z Lieskovca od 
5.29 h až 21.29 h. V čase voľ-
na linka nepremáva. Pre níz-
ku vyťaženosť jej pôvodne 
hrozil zánik, prípadne mala 
premávať len v rannej a po-
poludňajšej dopravnej špičke. 
Autobusy linky 67 po novom 
zachádzajú z Vinohradníckej 
na konečnú zastávku Ovčiar-
ska iba v špičke a počas pra-
covných dní. (TASR)

BSK: Dotácie 
sú zachránené
BRATISLAVA
Bratislavská regionálna do-
tačná schéma pokračuje aj 
v tomto roku. Dotácie pod-
poria mládež a šport, kultú-
ru, turizmus, životné pros-
tredie aj rozvoj vidieka.
Bratislavský samosprávny 
kraj (BSK) informoval, že vy-
konal sériu racionalizačných 
opatrení, ktoré sa týkajú naj-
mä výdavkovej časti rozpoč-
tu, museli tiež prepustiť až 10 
percent svojich zamestnancov. 
Hrozilo, že zrušia aj dotácie, 
ktoré nie sú zo zákona povin-
né, napokon ich však zacho-
vali aj pre rok 2023, pokračuje 
takisto Bratislavská regionál-
na dotačná schéma.  (ts)
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Prvé Martinské
hody sa začnú 
11. novembra
STARÉ MESTO
Mestská časť Staré Mesto tento
rok organizuje po prvýkrát Sta-
romestské martinské hody. Sú
zasvätené patrónovi hlavného
staromestského kostola, kto-
rým je Katedrála sv. Martina.
Martinské hody budú od piat-
ku 11. novembra do nedele 13.
novembra 2016 na Rudnayo-
vom námestí a na Panskej ulici
v blízkosti katedrály.
Martinské hody otvoria 11.
novembra 2016 o 16.00 h  staros-
ta Starého Mesta Radoslav Štev-
čík a arcibiskup a metropolita
Bratislavskej arcidiecézy Stani-
slav Zvolenský. O 17.00 h bude
svätá omša v Katedrále sv. Mar-
tina.
V sobotu 12. novembra budú od
10.00 do 17.00 v dome umenia
pre deti BIBIANA na Panskej 41
tvorivé dielne Martinove husi -
Sv. Martin patrón tkáčov a klo-
bučníkov, o 11.00 h a o 17.00 h sa
uskutočnia v Gašparkove na Rud-
nayovom námestí divadelné pred-
stavenia pre deti. O 17.00 bude v
katedrále nasledovať svätá omša a
o 18.00 h bude na Rudnayovom
námestí živý obraz stretnutia
žobráka so sv. Martinom - Martin
z Tours a žobrák. O 18.30 h sa
vyberie lampiónový sprievod z
Rudnayovho námestia cez Pan-
skú ulicu, Hviezdoslavovo ná-
mestie, Rybársku bránu a Sedlárs-
ku ulicu do Zichyho paláca na
Ventúrskej 9.
V nedeľu 13. novembra o 10.30 h
ukončí Martinské hody slávnost-
ná svätá omša v katedrále. (brn)

Čierna stavba
z Rybárskej
brány zmizla
STARÉ MESTO
Po poldruharočnom úsilí súčas-
nej samosprávy Starého Mesta
zmizla z Rybárskej brány nele-
gálna stavba presklenej terasy
reštaurácie Lido. Tá tu bola od
leta 2014, predchádzajúca sa-
mospráva však nekonala a
súčasnej trvalo odstránenie pol-
druha roka.
„Od nástupu do funkcie sme
využili všetky zákonné možnosti
miestneho úradu, aby sme túto
nepovolenú celoročnú terasu
odstránili. Vlastník terasy využil
všetky zákonné možnosti, čo celý
proces odstránenia predlžovalo.
Napokon sme sa však dopracova-
li ku konkrétnemu výsledku,“
uviedol starosta Starého Mesta
Radoslav Števčík.
Proti rozhodnutiu stavebného
úradu o odstránení čiernej stavby
sa majiteľ odvolal, odvolací orgán
však dal za pravdu samospráve.
Nasledoval návrh na exekúciu,
opäť dovolanie sa stavebníka. Aj
súd však dal pred niekoľkými
týždňami za pravdu Starému
Mestu a presklená terasa musela
ísť preč. Podľa zásad mestskej
pamiatkovej rezervácie Starého
Mesta nesmie byť umiestnená
žiadna celoročná presklená terasa.
Samospráva Starého Mesta tento
rok nastavila aj nové pravidlá pre
letné terasy, čím sa odstránila
svojvôľa niektorých majiteľov
prevádzok, ktorí neváhali zaberať
väčšinu verejného priestoru pešej
zóny. Starosta Starého Mesta po
dohode s Krajským pamiatkovým
úradom v Bratislave rozhodol o
pravidle 50:50, teda 50 percent
komunikácie je možné zabrať let-
nými terasami a 50 percent musí
byť priechodných. Každá pre-
vádzka tak má nárok terasu v
šírke 25 percent šírky ulice.
„Nový spôsob rozmiestňovania
letných terás podnikatelia akcep-
tovali, za čo sa im chcem poďako-
vať. Pravidelne sme v lete kontro-
lovali záber terás, v prípade, že
došlo k väčšiemu záberu, bol
dodatočne zdanený a prevádzka
dostala pokutu. Tí, ktorí prevádz-
kovali terasy bez povolenia,
dostali mastné pokuty,“ uviedol
starosta Števčík. (brn)

STARÉ MESTO
Mestská časť Staré Mesto vo
štvrtok 20. októbra 2016 sláv-
nostne otvorí nový park na
Belopotockého ulici. Ukončí sa
tak niekoľkoročný boj obyvate-
ľov tejto lokality o záchranu
zelenej plochy medzi budovou
rozhlasu a ulicami Belopotoc-
kého a Lehotského. Súčasne s
parkom bude otvorený aj nový
výbeh pre psov v susedstve
parku.
Práce na vybudovaní parku boli
dokončené ešte v lete, samosprá-
va však park zatiaľ nesprístupnila
verejnosti, keďže tráva nebola
dostatočne zakorenená. Bodkou
za vybudovaním parku bola mi-
nulý týždeň výsadba platanu, kto-
rý pochádza z výhonkov stromu z
dunajského nábrežia, ktorý musel
ustúpiť výstavbe River Parku.

„Som rád, že sa nám podarilo
zavŕšiť úsilie obyvateľov tejto
lokality a samosprávy o záchranu
kúska zelene pred výstavbou,
ktorá tu bola naplánovaná aj
povolená. Staromešťania tak
dostávajú do užívania plnohod-
notný park, ktorý by mal slúžiť na
oddych všetkým vekovým skupi-
nám. Súčasne som rád, že sa nám
v tesnej blízkosti parku podarilo
spoločne s RTVS vybudovať
nový výbeh pre psov, keďže do
parku  je vstup so psami zakáza-

ný. Toto by mala byť ukážka
komplexného riešenia verejných
priestorov, aby sme uspokojili
všetky komunity z okolia,“ uvie-
dol starosta Starého Mesta Rado-
slav Števčík.
Slávnostné otvorenie parku za
účasti primátora Iva Nesrovnala,
riaditeľa RTVS Václava Miku a
starostu Radoslava Števčíka je
naplánované na štvrtok 20. októb-
ra 2016 o 15.30 h. Pozvaní sú
všetci obyvatelia Belopotockého
a ďalších okolitých ulíc. (brn)

Vo štvrtok slávnostne otvoria park
na Belopotockého a nový psí výbeh
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Prvé Martinské
hody sa začnú 
11. novembra
STARÉ MESTO
Mestská časť Staré Mesto tento
rok organizuje po prvýkrát Sta-
romestské martinské hody. Sú
zasvätené patrónovi hlavného
staromestského kostola, kto-
rým je Katedrála sv. Martina.
Martinské hody budú od piat-
ku 11. novembra do nedele 13.
novembra 2016 na Rudnayo-
vom námestí a na Panskej ulici
v blízkosti katedrály.
Martinské hody otvoria 11.
novembra 2016 o 16.00 h  staros-
ta Starého Mesta Radoslav Štev-
čík a arcibiskup a metropolita
Bratislavskej arcidiecézy Stani-
slav Zvolenský. O 17.00 h bude
svätá omša v Katedrále sv. Mar-
tina.
V sobotu 12. novembra budú od
10.00 do 17.00 v dome umenia
pre deti BIBIANA na Panskej 41
tvorivé dielne Martinove husi -
Sv. Martin patrón tkáčov a klo-
bučníkov, o 11.00 h a o 17.00 h sa
uskutočnia v Gašparkove na Rud-
nayovom námestí divadelné pred-
stavenia pre deti. O 17.00 bude v
katedrále nasledovať svätá omša a
o 18.00 h bude na Rudnayovom
námestí živý obraz stretnutia
žobráka so sv. Martinom - Martin
z Tours a žobrák. O 18.30 h sa
vyberie lampiónový sprievod z
Rudnayovho námestia cez Pan-
skú ulicu, Hviezdoslavovo ná-
mestie, Rybársku bránu a Sedlárs-
ku ulicu do Zichyho paláca na
Ventúrskej 9.
V nedeľu 13. novembra o 10.30 h
ukončí Martinské hody slávnost-
ná svätá omša v katedrále. (brn)

Čierna stavba
z Rybárskej
brány zmizla
STARÉ MESTO
Po poldruharočnom úsilí súčas-
nej samosprávy Starého Mesta
zmizla z Rybárskej brány nele-
gálna stavba presklenej terasy
reštaurácie Lido. Tá tu bola od
leta 2014, predchádzajúca sa-
mospráva však nekonala a
súčasnej trvalo odstránenie pol-
druha roka.
„Od nástupu do funkcie sme
využili všetky zákonné možnosti
miestneho úradu, aby sme túto
nepovolenú celoročnú terasu
odstránili. Vlastník terasy využil
všetky zákonné možnosti, čo celý
proces odstránenia predlžovalo.
Napokon sme sa však dopracova-
li ku konkrétnemu výsledku,“
uviedol starosta Starého Mesta
Radoslav Števčík.
Proti rozhodnutiu stavebného
úradu o odstránení čiernej stavby
sa majiteľ odvolal, odvolací orgán
však dal za pravdu samospráve.
Nasledoval návrh na exekúciu,
opäť dovolanie sa stavebníka. Aj
súd však dal pred niekoľkými
týždňami za pravdu Starému
Mestu a presklená terasa musela
ísť preč. Podľa zásad mestskej
pamiatkovej rezervácie Starého
Mesta nesmie byť umiestnená
žiadna celoročná presklená terasa.
Samospráva Starého Mesta tento
rok nastavila aj nové pravidlá pre
letné terasy, čím sa odstránila
svojvôľa niektorých majiteľov
prevádzok, ktorí neváhali zaberať
väčšinu verejného priestoru pešej
zóny. Starosta Starého Mesta po
dohode s Krajským pamiatkovým
úradom v Bratislave rozhodol o
pravidle 50:50, teda 50 percent
komunikácie je možné zabrať let-
nými terasami a 50 percent musí
byť priechodných. Každá pre-
vádzka tak má nárok terasu v
šírke 25 percent šírky ulice.
„Nový spôsob rozmiestňovania
letných terás podnikatelia akcep-
tovali, za čo sa im chcem poďako-
vať. Pravidelne sme v lete kontro-
lovali záber terás, v prípade, že
došlo k väčšiemu záberu, bol
dodatočne zdanený a prevádzka
dostala pokutu. Tí, ktorí prevádz-
kovali terasy bez povolenia,
dostali mastné pokuty,“ uviedol
starosta Števčík. (brn)

STARÉ MESTO
Mestská časť Staré Mesto vo
štvrtok 20. októbra 2016 sláv-
nostne otvorí nový park na
Belopotockého ulici. Ukončí sa
tak niekoľkoročný boj obyvate-
ľov tejto lokality o záchranu
zelenej plochy medzi budovou
rozhlasu a ulicami Belopotoc-
kého a Lehotského. Súčasne s
parkom bude otvorený aj nový
výbeh pre psov v susedstve
parku.
Práce na vybudovaní parku boli
dokončené ešte v lete, samosprá-
va však park zatiaľ nesprístupnila
verejnosti, keďže tráva nebola
dostatočne zakorenená. Bodkou
za vybudovaním parku bola mi-
nulý týždeň výsadba platanu, kto-
rý pochádza z výhonkov stromu z
dunajského nábrežia, ktorý musel
ustúpiť výstavbe River Parku.

„Som rád, že sa nám podarilo
zavŕšiť úsilie obyvateľov tejto
lokality a samosprávy o záchranu
kúska zelene pred výstavbou,
ktorá tu bola naplánovaná aj
povolená. Staromešťania tak
dostávajú do užívania plnohod-
notný park, ktorý by mal slúžiť na
oddych všetkým vekovým skupi-
nám. Súčasne som rád, že sa nám
v tesnej blízkosti parku podarilo
spoločne s RTVS vybudovať
nový výbeh pre psov, keďže do
parku  je vstup so psami zakáza-

ný. Toto by mala byť ukážka
komplexného riešenia verejných
priestorov, aby sme uspokojili
všetky komunity z okolia,“ uvie-
dol starosta Starého Mesta Rado-
slav Števčík.
Slávnostné otvorenie parku za
účasti primátora Iva Nesrovnala,
riaditeľa RTVS Václava Miku a
starostu Radoslava Števčíka je
naplánované na štvrtok 20. októb-
ra 2016 o 15.30 h. Pozvaní sú
všetci obyvatelia Belopotockého
a ďalších okolitých ulíc. (brn)

Vo štvrtok slávnostne otvoria park
na Belopotockého a nový psí výbeh
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Finančné sprostredkovanie a poradenstvo nie je 
novinka, Simplea je však predsa len výnimočná. 
Čo predovšetkým klient ocení?
Ponúkame komplexné riešenia zložené z tých naj-
výhodnejších produktov na finančnom trhu, ktorým 
predchádza podrobná analýza situácie každého 
klienta. Simplea si tiež zakladá na dlhodobej spo-
lupráci s klientom, pravidelnom servise, a zároveň 
má softvérovo najlepšie riešenia. Onedlho nás čaká 
ďalšia prevratná vec. V rámci strednej Európy ne-
existuje komplexné finančné plánovanie skutočne 
prepojené s každodennými bankovými službami, 
my sa o to snažíme, keďže naša materská spoloč-
nosť v Česku zakladá plnohodnotnú retailovú ban-
ku s finančno-poradenským DNA. Čiže inovácie 
nie sú v samotnom finančnom sprostredkovaní, ale 
v spôsobe, akým to robíme a na akých hodnotách 
staviame naše služby. 
Má zmysel pýtať si radu od profesionála, ak mi 
po zaplatení účtov zvýši z výplaty najviac stov-
ka?
Situácia každého klienta si vyžaduje individuálny 
prístup a hľadanie riešení presne podľa jeho aktu-
álnych potrieb. Môžeme mu pomôcť napríklad re-

financovať hypotéku, vybaviť lacnejšiu poistku na 
byt alebo výhodnejšie poistenie na auto – a zrazu 
zistí, že vie ušetriť z výplaty nie stovku, ale možno 
250 eur. Náš tím finančných expertov a sprostred-
kovateľov sa vo finančnom trhu vyzná, vieme nájsť 
najvýhodnejšie produkty ušité na mieru. Sme špe-
cialisti v rôznych oblastiach, jeden kolega má cen-
né skúsenosti z poisťovníctva, druhý sa dlhodobo 
venuje hypotékam a napríklad ja tvorbe dobrých 
finančných plánov... Mimochodom, aj ja mám 
v Simplea svojho osobného finančného experta, 
človek je totiž voči sebe zaujatý.
Hovoríte, že hľadáte najlepšie riešenia. Aký je 
však rozdiel napríklad v dvoch rovnakých poist-
kách za rovnakú sumu?
Áno, poistky môžu vyzerať navonok rovnaké, ale 
možno jedna z poisťovní zakaždým hľadá výho-
vorky, aby sa vyhla poistnému plneniu. Ja ako pro-
fesionál viem odporučiť klientovi takú poisťovňu, 
ktorá mu v prípade zlej situácie garantuje rýchle 
a takmer stopercentné plnenie, bez zbytočných vý-
luk. 
Bežní ľudia sa vo financiách nevyznajú. Rozu-
mejú produktom, ktoré im ponúkate?

Je pravda, že mnohé inštitúcie sa snažia držať 
klienta v nevedomosti. My, naopak, mu pomáhame 
zorientovať sa vo financiách, čo najzrozumiteľnej-
šie mu vysvetľujeme, prečo je ten-ktorý produkt 
preňho najvýhodnejší. Zvyšovanie finančnej gra-
motnosti klienta je dôležité, a aj o to sa snažíme 
v Simplea.

Spoločnosť Simplea priniesla na Slovensko úplne nový koncept služieb v ob-
lasti finančného plánovania. Franšízové pobočky otvorila vo viacerých mes-
tách, v Bratislave sú štyri a postupne pribudne ďalších šesť. Dnes vám predsta-
víme Simplea.point v Ružinove, ktorú vedie franšízant ARTUR ZMEČEK.

V Simplea dbáme na to, aby klient ponúkaným finančným riešeniam rozumel

Majiteľ franšízy Artur Zmeček

Pobočka Simplea.point na Mierovej ulici v Ružinove 
je otvorená od pondelka do štvrtka od 9. do 18. h, 
v piatok od 9. do 17. h. Stretnutie s odborníkmi v prí-
jemnom a diskrétnom prostredí si môžete vopred 
dohodnúť, ale takisto sa zastaviť neplánovane.

Míľniky výstavby 
STARÉ MESTO/RUŽINOV
Pozrite sa, ako napredovali 
stavebné práce na pokračo-
vaní komplexu Eurovea.
Marec 2019: začiatok príprav-
ných prác, vznikla stavebná 
jama s rozmermi 300 x 100 m 
a hĺbkou 14 m 
December 2019: právoplatné 
stavebné povolenie, začiatok 
vŕtania takmer 1 400 pilót 
tvoriacich súčasť základov 
stavby
Marec 2020: vybraní zhoto-
vitelia hrubej stavby 
Máj 2020: vztýčenie prvého 
žeriava, celkovo ich bolo 14
September 2020: betóno-
vanie 3 m hrubej základovej 
dosky mrakodrapu
Február 2021: dokončenie 
podzemných podlaží, stavby 
začínajú rásť do výšky
Júl 2021: dokončenie skeletu 
nákupného centra
August 2021: začiatok pre-
stavby Pribinovej ulice na 
moderný mestský bulvár
Október 2021: dokončenie 
hrubej stavby Riverside
December 2021: dokončenie 
hrubej stavby Pribinova 34
Marec 2022: dokončenie 
hrubej stavby Pribinova 40
Jún 2022: rozostavaná Euro-
vea Tower sa stala najvyššou 
budovou na Slovensku
30. november 2022: vztýčenie 
glajchy na Eurovea Tower – do-
siahnutie konečnej výšky 168 m 
Február 2023: začiatok ko-
laudácií hlavných stavieb

Projekt v číslach
Rozšírenie nákupného cen-
tra: 25 000 m2 obchodnej 
plochy (spolu s existujúcim 
centrom 85 000 m2)
Eurovea Tower: 
46 poschodí, výška 168 m,
407 rezidencií
Eurovea Riverside: 
8 poschodí, 97 rezidencií
Pribinova 34: 18 000 m2 
plochy kancelárií a retailu
Pribinova 40: 22 000 m2 
plochy kancelárií a retailu
Podzemné a nadzemné 
garáže: 2 245 stojísk
Predĺženie dunajskej prome-
nády na takmer 1 km, nábrež-
ný park 25 000 m2 (ts)

STARÉ MESTO/RUŽINOV
Verejné priestory pre od-
dych aj aktívne trávenie 
voľného času a zelené plo-
chy tvoria zásadnú časť po-
kračovania projektu Euro-
vea. Vznikli podľa konceptu 
svetoznámej architektky 
a urbanistky Beth Galí.
Rozsahom a atraktivitou 
verejných priestranstiev sa 
Eurovea podľa výkonného 
riaditeľa JTRE Pavla Pe-
likána výrazne odlišuje od 
konkurenčných projektov. 
Prestavbou Pribinovej uli-
ce sa až 80 percent auto-
mobilovej dopravy dosta-
ne pod terén, vďaka čomu 
vznikne plnohodnotný bul-
vár so širokými chodníkmi 
a segregovanou cyklotra-
sou napojenou cez Most 
Apollo na medzinárodnú 
cyklotrasu na južnom bre-
hu Dunaja. Vodné prvky 
spolu so zeleňou zabezpe-
čia klimatickú pohodu, ale-

ja stromov poskytne tieň, 
ktorý zabráni prehrievaniu 
plôch chodníkov a vytvorí 
príjemné prostredie. Poho-
dlný a bezpečný peší po-
hyb podporí aj organizácia 
priechodov cez bulvár, kto-
ré rešpektujú hlavné pešie 
ťahy, a prepoja tak centrum 
mesta s nábrežím Dunaja.

Nad rámec zákonného poplat-
ku za rozvoj vo výške 4,2 mi-
lióna eur investuje JTRE do 
verejných priestorov viac ako 
34 miliónov. Spolu s náklad-
mi na odstránenie historickej 
environmentálnej záťaže, kto-
rá vznikla v dôsledku bom-
bardovania rafinérie Apollo 
počas druhej svetovej vojny, 

suma verejnoprospešných in-
vestícií presiahla 40 miliónov 
eur. Investície zahŕňajú aj pre-
dĺženie obľúbenej promenády 
s nábrežným parkom a novým 
námestím, a tiež premenu 
Pribinovej ulice na moderný 
mestský bulvár pripravený 
na vybudovanie električkovej 
trate. (in, ts)
 Foto: JTRE

STARÉ MESTO/RUŽINOV
Čím ste vyššie, tým máte 
výraznejší pocit, že Dunaj 
tečie rovno pod vežou. Po-
zrite sa, aký výhľad ponú-
kajú najvyššie poschodia 
prvého slovenského mra-
kodrapu, ktorý je domi-
nantou projektu Eurovea 
aj celej Bratislavy.
Pokračovanie komplexu 
Eurovea finišuje, pri tej prí-
ležitosti pozval developer 
novinárov na prehliadku 

mrakodrapu. Lepšie poča-
sie si ani nemohli želať. Ani 
na 44. poschodí Eurovea 
Tower, ktorému v polovici 
marca ešte chýbala fasáda, 
nefúkalo, slnečný deň ponú-
kol dychberúce výhľady na 
mesto. Pohľad na Petržalku 
bude krajší, keď sa zazelená, 
a na brehu Dunaja vznikne 
Nové Lido s plážou a záto-
kou pre malé lode. 
Prvý slovenský mrakodrap 
v rozvíjajúcom sa downtow-

ne je s výškou 168 metrov 
a 46 poschodiami neprehliad-
nuteľnou súčasťou panorámy 
mesta. „Výstavba mrakodra-
pu si vyžaduje unikátny 
postup. Kým na vrchných 
poschodiach sme ešte liali 
betón, v strednej výške veže 
sa stavali priečky a na najniž-
ších poschodiach už reme-
selníci dokončovali podlahy, 
obklady, sanitu a ďalšie štan-
dardné vybavenie interiérov,“ 
priblížil Ľuboš Kaštan, pro-
jektový manažér spoločnos-
ti J&T Real Estate (JTRE), 
zodpovedný za pokračovanie 
Eurovea. 
Na 43. poschodí, kde už fasá-
da je, bude päť bytov, o po-
schodie vyššie len tri. Byty na 
najvyšších poschodiach ešte 
nie sú v predaji, 90 percent 
z dostupnej ponuky je však 
už obsadených. Na najvyššie 
poschodia sa majitelia dosta-
nú najrýchlejším výťahom na 
Slovensku, ktorý zvládne dve 
poschodia za sekundu a prvú 
zastávku bude mať až na 35. 

poschodí. „Na žiadnom pro-
jekte sme doteraz nezazna-
menali taký obrovský záujem 
o kúpu bývania. Od začiatku 
sa byty v Eurovea Tower aj 
Eurovea Riverside predávali 
rýchlym tempom,“ vyjadril 
sa Pavel Pelikán, výkonný 
riaditeľ JTRE. 
Po viac ako troch rokoch 
stavebných prác začne deve-
loper postupne odovzdávať 
do užívania jednotlivé funk-
cie pokračovania komplexu 
Eurovea. Po sprístupnení 
nových cestných komuni-
kácií s cyklotrasami bude 
nasledovať v máji otvorenie 
rozšírenia nákupného cen-
tra s priľahlými verejnými 
priestormi, neskôr rezidencie 
Riverside, administratívne 
budovy Pribinova 34 a Pri-
binova 40, ostatné verejné 
priestory, a napokon náš prvý 
mrakodrap Eurovea Tower. 
Kolaudovať by ho mali 
v lete. (in, ts)
 Foto: Marián Dekan, JTRE
Viac na www.banoviny.sk

EUROVEA TOWER Výhľad zo 44. poschodia  
mrakodrapu je zážitok

V rámci bezpečnosti bol mrakodrap testovaný vo veternom 
tuneli v Londýne.

Pohľad na hrad a centrum mesta Zimný prístav, ako ste ho ešte nevideli.

Výhľady na mesto z najvyššieho poschodia sú uchvacujúce.
Pokračovanie komplexu Eurovea finišuje.

Parčíky pred
revitalizáciou
STARÉ MESTO
Mesto by malo napriek 
petícii pokračovať v re-
alizácii projektov par-
čík na Radlinského ulici, 
ktorý nesie názov Park 
Antona Srholca, a parčík 
Žilinská. 
Petíciu podpísalo viac ako  
1 280 občanov, ktorí sa obá-
vajú najmä likvidácie ze-
lene. Metropolitný inštitút 
Bratislavy však ubezpečuje, 
že projekty skvalitnia tieto 
verejné priestory, do ktorých 
sa roky neinvestovalo. De-
klaruje, že v oboch sa ráta 
s väčším množstvom zelene: 
v prípade Radlinského má 
pribudnúť 20 stromov, viac 
ako 20 väčších krov i viac 
ako 4 400 trvaliek. Nové 
stromy, kry i trvalky majú 
pribudnúť aj na Žilinskej 
ulici, kde vyrúbali stromy 
v ochrannom pásme trakč-
ného vedenia.  (TASR)

Verejnoprospešné investície presiahli 40 miliónov
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Naposledy ožila ako  
pieskovisko, po 16 rokoch sa do nej vráti voda

Ako čistili  
lipový kvet

STARÉ MESTO
Ak ste v marci prechádza-
li popri Námestí slobody, 
mohli ste za oplotením oko-
lo fontány Družba zahliad-
nuť partiu špecialistov, kto-
rí čistili lipový kvet.
Lipový kvet, ktorý je z anti-
kora, bolo potrebné vyčistiť 
dôsledne, a zároveň tak, aby 
sa nepoškodil. Najskôr sa 
preto testovali a analyzovali 
odobrané vzorky z plastiky, 
až potom reštaurátori odpo-
ručili ako najvhodnejšiu me-
tódu chemické čistenie. „Do 
samotného čistenia sa zadar-
mo pustila spoločnosť, ktorá 
má za sebou viaceré skutočne 
veľké čistenia - vyčistili na-
príklad Mount Rushmore či 
sochu Krista Spasiteľa v Riu, 
a teraz si do zoznamu pridajú 
aj lipový kvet našej fontány 
Družba,“ informovalo mesto 
na sociálnej sieti. 
Boli to profíci z Kärcher Slo-
vakia, ktorí vrátili lesk aj 
Londýnskemu oku, ruskému 
kolesu na brehu rieky Temža. 
V prípade lipového kvetu naj-
skôr naniesli na jeho povrch 
čistiaci prostriedok, ktorý ne-
chali pôsobiť tri až štyri mi-
núty - ochranná plachta okolo 
fontány pomohla aj tomu, aby 
ho vietor nerozfúkal. Nasledo-
valo vysokotlakové čistenie 
vodou s teplotou 40 stupňov 
Celzia, potom spláchnutie vo-
dou horúcou 60 až 80 stupňov 
Celzia a finálnym krokom bolo 
nanesenie vrstvy, ktorá vyrov-
nala pH na povrchu plastiky. 
Takto opísal magistrát prácu 
čistiacich špecialistov.
V minulosti vo fontáne cirku-
lovalo až dvetisíc kubických 
metrov vody, po novom to 
bude len 71 kubíkov. (ac)
 Foto: FB Bratislava - hlavné 
 mesto SR/Marek Velček

STARÉ MESTO
Rekonštrukcia fontány 
Družba, ktorá je dušou 
Námestia slobody, nefun-
govala dlhých šestnásť 
rokov, až teraz sa do nej 
konečne vracia život. 
V minulosti sa prebudi-
la na dva dni, v septem-
bri 2012, keď ju poľský 
umelec Pawel Althamer 
zmenil na veľké pieskovis-
ko s hrajúcimi sa deťmi. 
Budúcnosť fontány bola 
v tom čase nejasná, hovo-
rilo sa dokonca, že ju mož-
no nahradia garáže. 

O päť rokov neskôr však už 
mesto vyhlásilo medziná-
rodnú architektonickú súťaž 
na obnovu Námestia slobo-
dy – podľa vtedajšej hlavnej 
architektky Ingrid Konrad sa 
mali bezbariérovo sprístupniť 
všetky jeho plochy, a čiastoč-
ne aj fontána. Prvé úpravy sa 
realizovali v roku 2018, ale 
komplexnejšia rekonštrukcia 
fontány i námestia sa začala 
až v novembri 2021, po viac 
ako štyridsiatich rokoch od 
jeho sprístupnenia verejnosti. 

Koncom minulého roka 
už Metropolitný inštitút 
Bratislavy informoval, že 
upravili napríklad bazény 
fontány, nanovo vybudovali 
betónovú konštrukciu, šach-
ty, žľaby i hydroizoláciu, 
odstránili tiež obvodový 
múr bazénov, vďaka čomu 
budeme môcť počas horú-
cich dní do fontány vojsť 
a ochladiť sa... A v marci 
tohto roku mesto zverejni-
lo na sociálnej sieti video 
i detailné fotografie z čis-

BRATISLAVA
Ak sa vyberiete so svojím 
štvornohým miláčikom 
do lesa, vždy ho držte na 
vôdzke. Pamätajte aj na to, 
že na jar je lesná zver naj-
zraniteľnejšia a na stret na-
príklad s diviačicou chrá-
niacou mláďatá môže pes 
kruto doplatiť. 
Mestskí policajti z environ-
mentálnej hliadky sa pravi-
delne stretávajú v mestských 
lesoch s prípadmi voľne pus-
tených psov. Na lesných po-
zemkoch je pritom ich voľný 
pohyb prísne zakázaný.
„Často počúvame výhovorky 
typu - môj pes ma poslúcha 
na slovo. Nezabúdajte, že aj 
slušný a socializovaný pes 
môže ublížiť. Neraz sme boli 
svedkom situácie, kedy psa 
premohol inštinkt a neča-
kane sa rozbehol za zverou, 
ktorú uhnal, spôsobil jej zra-
nenie alebo ju dokonca usmr-

til,“ upozorňuje Barbora 
Krajčovičová z Mestskej po-
lície Bratislava.
V období jari sú najzrani-
teľnejšie gravidné samice 
či matky s mláďatami. Stret 
napríklad s diviačicou môže 
byť pre vášho štvornohého 
kamaráta osudný. „Nech je to 
akékoľvek plemeno, pes nie je 
pre diviaka rovnocenným sú-
perom. Ak ho budete mať na 
vôdzke, vyhnete sa riziku, že 
by mu vystrašená alebo vy-

provokovaná diviačia zver 
mohla ublížiť,“ pokračuje ho-
vorkyňa mestskej polície.  
Pripomína tiež, že pes bez 
vôdzky stresuje tiež mno-
hých návštevníkov lesoparku 
- môže napríklad udrieť člo-
veka náhubkom či zvaliť ho 
na zem. Aby ste psa unavili, 
držte ho na dlhej vôdzke ale-
bo s ním zájdite do výbehu, 
nájdete ho v takmer každej 
mestskej časti. (bn)
 Foto: shutterstock

BRATISLAVA
Mestskí policajti pripra-
vili pre vás zoznam miest 
v Bratislave, kde môžete 
vypustiť psa bez vôdzky. Sú 
takmer v každej mestskej 
časti. 
• Devínska Nová Ves: na 

sídlisku Podhorské na uli-
ci J. Smreka a na sídlisku 
Kostolné pri veľkom par-
kovisku na ulici J. Poniča-
na 

• Dúbravka: Dražická uli-
ca 

• Karlova Ves: v spodnej 
časti Parku Kaskády (ohra-
ničený ulicou H. Meličko-
vej a Kresánkova)  

• Lamač: Bakošova uli-
ca, medzi ulicami Pod-
háj a Studenohorská a v 
blízkosti Heyrovského 
ulice  

• Nové Mesto: v oblasti 
Hálkovej a Brezovskej uli-
ce, Pionierska ulica, v lo-
kalite Jeséniovej ulice – pri 
gaštanici 

• Petržalka: Vyšehradská, 
Wolkrova a Holíčska uli-
ca

• Podunajské Biskupi-
ce: medzi Vrakunskou 
a Lotyšskou ulicou, ako 
aj na plochách označe-
ných príslušnou tabuľ-
kou na Dvojkrížnej (na 
hranici mestských častí 
Podunajské Biskupice 
a Vrakuňa) či Estónskej 
ulici  

• Rača: Černockého ulica  
• Ružinov: Astronomická, 

Syslia, Drieňová alebo To-
mášikova ulica (park pred 
Paneurópskou vysokou 
školou) 

• Staré Mesto: Palárikova 
a Poľná ulica, Dostojev-
ského rad, Landererov 
park a park Belopotocké-
ho 

• Vrakuňa: vnútroblok me-
dzi bytovými domami na 
Bučinovej, Vŕbovej, Jed-
ľovej a Poľnohospodárskej 
ulici   (bn)

Stret s diviačicou môže byť pre vášho
štvornohého priateľa veľkým rizikom

Pes nie je pre diviaka rovnocenným súperom.

Zrekonštruovanú fontánu plánuje mesto spustiť  
počas tejto jari.

Kde sa vybehá bez vôdzkyFONTÁNA DRUŽBA

Fontána Družba 
Autorom umeleckého diela 
v tvare rozvíjajúceho sa 
lipového kvetu je sochár Juraj 
Hovorka. Kvet s priemerom 
9 metrov a vážiaci 12 ton 
symbolizuje priateľstvo a mier 
medzi národmi. Fontána bola 
postavená v rokoch 1979 – 
1980, naposledy fungovala 
v roku 2007. Po tomto roku ju 
vypustili a vyhlásili za nefunkč-
nú pre zlý technický stav. 
 Zdroj: Mestský ústav 

 ochrany pamiatok

Savage Bistro na Námestí slobody 
vám ponúka gastronomický zážitok 

v srdci Bratislavy.
Čakáme vás s novou pestrou ponukou 

a príjemnou obsluhou.
+421 917 115 116    info@savagebistro.sk    www.savagebistro.sk

tenia lipového kvetu, ktorý 
je jadrom fontány. Bola to 
vraj výzva, odborníci z Pa-
miatkového úradu najskôr 
analyzovali materiál, až po-
tom odporučili najvhodnej-
šiu metódu čistenia, ktorá 
plastiku nepoškodí. Termín 
spustenia našej najväčšej 
fontány a sprístupnenia vy-
noveného Námestia slobo-
dy však magistrát ešte ani 
v polovici mesiaca nekonk-
retizoval. „Rekonštrukcia je 
pred dokončením, fontánu 
Družba chceme spustiť už 
počas tohtoročnej sezóny,“ 
povedala nám hovorkyňa 
Dagmar Schmucková s tým, 
že sezóna napúšťania fontán 
sa môže začať aj v máji. (ac)
 Foto: TASR, 
 vizualizácia: MIB

Holly Gibneyová z detektív-
nej agentúry Stratení nájdení 
pracuje na prípade zmiznutého 
psa, keď uvidí v televízii zábery 
z výbuchu bomby na strednej 
škole Alberta Macreadyho. Len 
čo si však znova naladí nočné 
správy, uvedomí si, že s repor-
térom, ktorý bol na mieste činu 
ako prvý, nie je niečo v poriad-
ku. Tak sa začína poviedka Ak 
tečie krv, ktorú sprevádzajú 
ďalšie tri príbehy - Telefón 
pána Harrigana, Chuckov život 
a Krysa z pera obľúbeného a vý-
nimočne nadaného spisovateľa.

Pred troma rokmi dostala Saga 
Bauerová nečakanú pohľadnicu. 
Neznámy odosielateľ sa v nej vy-
hrážal zbraňou s deviatimi bielymi 
nábojmi, pričom jeden z nich 
mal byť určený pre inšpektora 
Joona Linnu. Čas však pokojne 
plynie ďalej a z pôvodnej hrozby 
sa stane len bezvýznamná 
provokácia. Až doteraz. Na 
malom ostrove bolo nájdené 
telo rozpustené v kyseline a na 
mieste činu ostala biela nábojni-
ca. Odkaz chladnokrvného vraha 
je jasný. Joona Linna a Saga 
Bauerová musia spojiť sily, aby 
zachránili budúce obete.

Zbierka próz Oľgy Feldekovej je 
výberom textov, ktoré publikovala 
v minulosti či už knižne, alebo v ča-
sopisoch a dnešnému čitateľovi nie 
sú známe. Okrem textov inšpirova-
ných detstvom na Orave tu čitateľ 
nájde spomienku na august 1968, 
na osemdesiate roky, ale aj na 
menej známe „pražské obdobie“ 
v deväťdesiatych rokoch. Hoci 
je autorka populárna televízna 
humoristka, humor jej textov je plný 
nostalgie. A hoci detstvo a časť 
dospelého života prežila v komu-
nizme, zachovala si až detsky 
slobodný pohľad na svet.

Geofyzici, matematici, meteoro-
lógovia, inžinieri či ekonómovia 
na celom svete využívajú svoje 
odborné znalosti na to, aby 
porozumeli kríze, ktorej čelíme. 
Greta Thunberg vytvorila túto 
knihu v spolupráci s viac ako 
stovkou odborníkov, aby nám 
tieto vedomosti sprostredko-
vala. Spolu odhaľujú „zelené“ 
podvody na celom svete 
a vysvetľujú, ako veľmi sme 
udržiavaní v nevedomosti. 

Ubehlo viac než päťdesiat 
rokov, odkedy Joy Adamson 
prvýkrát vyrozprávala jedinečný 
príbeh levice Elsy. Zachránila 
ju ešte ako osirelé mláďa. Elsa 
však bola od začiatku zrodená 
pre slobodu, a tak Joy čelila 
ťažkému rozhodnutiu. Len čo 
levica dorástla, nič nestálo 
v ceste jej návratu do divočiny. 

Stephen King
Ak tečie krv

Lars Kepler
Pavúk

Oľga Feldeková
Možno si zatancujeme 

na druhom svete

Greta Thunberg
Veľká kniha o klíme

Joy Adamson
Zrodená pre slobodu
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BRATISLAVA
Pred desiatimi rokmi padlo 
rozhodnutie, že konštrukcie 
rozobraného Starého mosta 
poslúžia pri stavbe dvoch 
nových mostov cez Ondavu 
na východe Slovenska. Po-
darilo sa?
„O starú konštrukciu mosta 
prejavili záujem mestá z vý-
chodného Slovenska, takže 
môže mať ďalšie využitie,“ 
informoval v januári 2013 
vtedajší bratislavský primá-
tor Milan Ftáčnik. Išlo o štyri 
obce vo vranovskom okrese, 
Kladzany, Hencovce, Nižný 
Hrušov a Dlhé Klčovo, ktoré 
získali diely nášho rozobra-
ného Starého mosta s hmot-
nosťou 300 ton bezplatne. 
Domáci sa správe potešili, 
upozorňovali, že Kladzany 
a Hencovce spája provizórna 
dreveno-železná pozbíjaná 
konštrukcia, po ktorej na-

priek tomu jazdia autá, aby 
ušetrili kilometre. A most 
medzi Nižným Hrušovom 
a Dlhým Klčovom sa úplne 
zosunul...
Pri výstavbe mosta, spájajú-
ceho Kladzany a Hencovce, 
mal pomôcť nosník dlhý 32 
metrov, Nižný Hrušov s Dl-
hým Klčovom mali premos-
tiť diely dlhé 106 metrov. 
Dohromady 138 metrov oce-
ľových konštrukcií si obce 
prepravili v kamiónoch na 
vlastné náklady. Tým sa to 
však zatiaľ aj skončilo, ani po 
desiatich rokoch nové mosty 
nestoja. „Diely bratislavské-
ho Starého mosta sú údajne 
zložené v Prešove,“ povedal 
nám starosta Hencoviec Ma-
túš Tomáš.
Starosta Kladzian Daniel 
Lorinc však ubezpečil, že na-
ďalej plánujú postaviť vďaka 
darovanému „železu“ oba 

mosty. Kam až sa s týmto 
zámerom dostali? „Na stavbe 
mostov sa zrealizovalo ove-
renie geometrie, diagnostika 
aj skúšky materiálu, takisto 
štyri stupne projektovej do-
kumentácie, máme i právo-
platné územné rozhodnutie 
a stavebné povolenie. Zatiaľ 
sa však neuskutočnilo verej-
né obstarávanie pre výber 
dodávateľa,“ spresnil.
Problém je, že obce nemajú 
vlastné peniaze na výstavbu 
mostov. Podľa projektovej 
dokumentácie z roku 2020 
je most medzi Kladzanmi 
a Hencovcami rozpočtovaný 
na približne 1 milión eur bez 
DPH a most medzi Nižným 
Hrušovom a Dlhým Klčovom 
na takmer 1,4 milióna eur bez 
DPH. „Ministerstvo dopravy 
prisľúbilo pomoc, nemôže nám 
však zatiaľ poskytnúť priamu 
dotáciu zo svojich vlastných 
rozpočtových prostriedkov. 
Mosty sú aj súčasťou cyklo-
trasy, preto čakáme na vhodnú 
eurofondovú výzvu, prípad-
ne na výzvu z Plánu obnovy, 
programu rozvoja okresu, cez-
hraničnej spolupráce,“ uzavrel 
starosta Lorinc. (ac)
 Foto: tasr.sk

BRATISLAVA
Parkovisko oproti petržal-
skej dostihovej dráhe sa 
v marcový podvečer mení 
na trhovisko. Autá s rôz-
nymi domácimi dobrotami 
sem prichádzajú z Vajnôr 
a keď si ľudia vyzdvihnú 

objednané produkty, drob-
nochovatelia a farmári sa 
presúvajú ďalej do Karlo-
vej Vsi a odtiaľ do Dúbrav-
ky. Tam na nich čakajú 
ďalší zákazníci.

„Lokálny trh som objavi-
la na Facebooku, bála som 
sa však kliknúť na stránku, 
radšej som sa prišla pozrieť, 
ako to funguje,“ priznala 
staršia pani a nebola jediným 

Trestné stíhanie 
stále pokračuje
RUŽINOV
Polícia vedie naďalej dve 
trestné stíhania v prípa-
de domova dôchodcov na 
Pažítkovej ulici, kde mali 
v minulosti zle zaobchádzať 
so seniormi. 
V jednom prípade sa vedie 
trestné stíhanie vo veci týrania 
blízkej a zverenej osoby, pri-
čom trestné oznámenie podal 
v roku 2021 starosta Ružino-
va Martin Chren. Obvinená 
je zatiaľ jedna osoba, a to za 
prečin ublíženie na zdraví. 
Prokurátor už podal obžalobu 
na Okresný súd Bratislava II. 
Ďalšie trestné stíhanie sa ve-
die na základe trestného ozná-
menia, ktoré ešte v januári 
2020 podal Úrad pre dohľad 
nad zdravotnou starostlivos-
ťou. Vyšetrovanie prípadu do-
teraz nie je ukončené. (TASR)

Ďalšia obnova 
parku Kaskády 
KARLOVA VES
Zber dažďovej vody, ktorá 
sa bude využívať na závla-
hu okolitej zelene, či ume-
lý potôčik a malé vodné 
ihrisko s ručnou pumpou 
a mlynčekom pre deti - aj to 
prinesie tretia etapa revita-
lizácie parku Kaskády. 

„Ďalšia revitalizácia parku na 
Dlhých dieloch umožňuje po-
kračovať v adaptačných opat-
reniach na zmiernenie dosahov 
zmeny klímy,“ pripomenul 
hovorca Karlovej Vsi Bra-
nislav Heldes. Pribudnú nové 
vodozádržné opatrenia, ktoré 
budú riešiť  úplné odpojenie od 
verejnej kanalizácie zberného 
systému na odvedenie dažďovej 
vody do dažďových záhrad a do 
podzemných akumulačných 
nádrží. Revitalizácia má byť ho-
tová do konca júna. (TASR)
 Vizualizácia: MČ Karlova Ves

Na 30-minútovom trhu kúpite práve odtrhnuté 
ovocie alebo rybu, ktorá ešte dopoludnia plávala

„prieskumníkom“ na petržal-
skom parkovisku. Keby však 
odvahu nabrala, mohla si cez 
internet vybrať z pestrej po-
nuky lokálnych potravín, kto-
ré by si teraz prevzala priamo 
od ich výrobcov.
Za zaujímavým nápadom je 
Peter Paššák z OZ Lokálne 
trhy, ktorý sa inšpiroval 
škandinávskym modelom, 
tip vraj dostal od jedného 
z miestnych producentov 
a hneď ho zaujal. „Projekt 
vznikol preto, aby podporil 
menších, často rodinných 
výrobcov, a zjednodušil 
distribúciu lokálnych po-
travín, ktoré sú ekologic-
kejšie a majú nižšiu uhlí-
kovú stopu. Ľudia získajú 
kvalitné produkty za féro-
vé ceny, ktoré v bežnom 
supermarkete nekúpia,“ 
vysvetľuje.
Lokálny trh prvýkrát spus-
tili vlani v apríli najskôr vo 
Vajnoroch, v máji pribudla 
Karlova Ves, v októbri Petr-
žalka, najnovšie Dúbravka, 
a všade trvá približne 30 
minút. Výhodou oproti kla-
sickému trhovisku je záruka, 
že zelenina, mäsové výrobky, 
syry či vajíčka skutočne po-
chádzajú priamo od farmára 

alebo drobnochovateľa, ne-
ponúka vám ich len predajca, 
u ktorého si neviete overiť 
zdroj – možno predáva to, čo 
kúpil niekde inde... „Snažíme 
sa byť maximálne transpa-
rentní. Vlastne zákazníkovi 
sprostredkúvame stretnutie 
priamo s výrobcom, takže do-
stane informáciu o kupovanej 
potravine z prvej ruky, môže 
sa povypytovať na všetko, 
čo ho zaujíma,“ dopĺňa Peter 
Paššák.
Zaručená je aj čerstvosť to-
varu. Napríklad Juraj Vaicen-
bacher zo stupavského rybár-
stva vám privezie pstruha, 
ktorý ešte pred pár hodinami 
plával vo vode, Ladislav Gor-
csakovszký z Kvetoslavova 
zase tlačenku, klobásky či 
jaternice, ktoré si vyrába sám 
a bez zbytočných éčok, tak, 
ako to predtým robil jeho otec 
i starý otec... Na Lokálnom 
trhu nájdete takisto chutné 
kváskové pečivo z remesel-
nej pekárne v Malinove, va-
jíčka z Dolných Orešian, bio 
zeleninu z Gajar, zaváraniny 
zo Svätého Jura, syry z Krá-
ľovho Brodu... A v lete dopl-
ní ponuku aj práve natrhané 
ovocie, čerstvé ako z vašej 
záhrady.
Trh, ktorý je vlastne rozvo-
zom potravín, vyhovuje i vý-
robcom. „Presne viem, koľko 
a čoho mám nachystať, keď-
že online objednávky dosta-
nem vopred. Navyše, nestrá-
cam čas, prídem a odovzdám, 
ľudia mi zaplatia v hotovos-
ti,“ hovorí mäsiar Ladislav 
Gorcsakovszký. Doma má 
okrem výroby i vlastnú pre-
dajňu, otvára ju však len raz 
do týždňa.
Spoľahnúť sa môžete aj na 
bezpečnosť potravín. „Na 
Lokálny trh nemôže ktokoľ-
vek priniesť svoje produkty 
s tým, že ich vyrába doma. 
Máme len registrovaných 
výrobcov,“ zdôrazňuje Peter 
Paššák. Trh organizuje raz 
za dva týždne, no možno sa 
onedlho bude konať každý 
týždeň – hoci za všeličo dnes 
platíme oveľa viac, záujem-
cov o nefalšované domáce 
potraviny pribúda.  (ac)
 Foto: Marián Dekan

Petržalské parkovisko sa zmenilo na polhodinové trhovisko.

Starý most uzavreli pre verejnosť 2. decembra 2013 a na 
oceľovej konštrukcii symbolicky odkrútili prvé tri matice.

Demontáž poslednej časti mostovky

O kupovanej potravine získate informácie 
z prvej ruky.

Všetko je zaručene čerstvé, od lokálneho 
farmára či drobnochovateľa.

Koordinátor podujatia 
Peter Paššák

Spája už obce na východe náš Starý most? Posilnili linky
BRATISLAVA
Dopravný podnik Bratisla-
va (DPB) posilnil premávku 
liniek MHD do turistických 
lokalít v meste. 
Týka sa to liniek 43, 52 
a 144, po zimnej pauze sa 
zároveň vracia linka 154 do 
oblasti Horárne Krasňany. 
„Návštevníkom lesoparku 
ponúkame komfortnú, rých-
lu a ekologickú alternatívu 
k osobnému autu. Nadšen-
com turistiky odpadne potre-
ba hľadať parkovacie miesto, 
prírodu v okolí Bratislavy 
môžu preskúmať krížom-krá-
žom, nemusia sa vrátiť na 
pôvodné miesto,“ uviedol šéf 
predstavenstva DPB Martin 
Rybanský. (TASR)

Škôlka v paláci
STARÉ MESTO
V prístavbe Karáčoniho 
paláca na Štefánikovej ulici 
v susedstve Prezidentského 
paláca by mohla sídliť ma-
terská škola pre 132 detí. 
Zámer už odobrila vláda.
Predmetom rekonštrukcie 
kultúrnej pamiatky má byť aj 
kompletná rekonštrukcia fa-
sády vrátane výmeny okien, 
výmena zdroja tepla či rekon-
štrukcia vnútorných priesto-
rov. Predpokladaná hodnota 
obnovy historickej budovy 
Karáčoniho paláca je takmer 
7,9 milióna eur, realizácia 
stavebných prác sa odhaduje 
na 24 mesiacov.  (TASR)

Nevyhadzujte 
knihy 

darujte ich nám
Kontakt: 0907 701786
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BRATISLAVA
Príjemné jarné počasie láka 
na bicykel, v Bratislave 
a okolí máme veľa možnos-
tí, kam sa vybrať, i keď nie 
všetky cyklotrasy sú úplne 
komfortné. Koľko nových 
kilometrov pribudlo a aký 
tip majú profíci z cyklood-
delenia na magistráte?
Na území mesta pribudlo 
vlani 36 km cyklistickej in-
fraštruktúry, jej celková dĺž-
ka sa teraz blíži k 200 km. 
Samostatných cestičiek pre 
cyklistov však nájdete v Bra-
tislave zatiaľ len 66,6 km. 
„Za najzásadnejšie vylepšenie 
v poslednom období považu-
jeme značenie samostatných 
cyklistických pruhov na hlav-
ných cestách v rámci riešenia 
parkovacej politiky v meste. 
Pekným príkladom je minulo-
ročná oprava Karpatskej, kde 
pribudli bezpečné ochranné 
cyklopruhy vyznačené čer-
venou,“ uviedla hovorkyňa 
magistrátu Dagmar Schmuc-
ková. 

Mesto podľa nej aktuálne 
pracuje na viacerých lokali-
tách, ktoré rozšíria možnosti 
cyklistov. „Najvýraznejšie 
posilnenie cyklistickej in-
fraštruktúry prinesie realizá-
cia prác na novej petržalskej 
električke. Obzvlášť sa na 
ňu tešíme preto, lebo pôjde 
o prvý veľký bratislavský 
projekt, ktorý komplexne rie-
ši aj cyklistickú dopravu.“
Najvyťaženejšou cyklotrasou 
v rámci Bratislavského kraja 
bola vlani Viedenská cesta - na 
úseku medzi Starým mostom 
a Mostom SNP prešlo viac 
ako 400-tisíc cyklistov. Mnohí 
z nich smerujú ďalej po petr-
žalskej hrádzi k Mostu Lan-
franconi a za ním na Devínsku 
cestu, ktorá je súčasťou  me-
dzinárodnej cyklotrasy Eu-
roVelo 13. Aj to je dôvod, 
prečo tu stretnete množstvo 
cyklistov. „Na Devínskej ces-
te máme sčítač, ktorý za fe-
bruár vykazoval priemerne 
75 cyklistov za pracovný deň, 
čo je na zimný mesiac celkom 

vysoká intenzita. Víkendová 
intenzita cyklistov v závislosti 
od počasia aj v týchto mesia-
coch prekračuje 200 cyklistov 
za deň,“ priblížila hovorkyňa.
EuroVelo 13, ktoré vedie 
od Barentsovho mora na se-
vere až po Čierne more na 
juhu, prechádza 20 krajina-
mi a meria až 10 400 km. 
Takmer všade ide o oddelenú 
cyklotrasu, úsek Devínskej 
cesty má zatiaľ len ochranné 
pruhy. „Segregované rieše-
nie cyklistickej dopravy na 
Devínskej ceste je stavebne, 
a najmä finančne zložitý pro-
jekt, na ktorom mesto pracu-
je. Momentálne posudzuje 
vhodnosť, a najmä realizova-
teľnosť jednotlivých riešení,“ 
informovala Schmucková. 
Dodala tiež, že po vyznačení 
ochranných pruhov a perio-
dickej údržbe krajnice ko-
munikácie majú od ľudí len 
pozitívnu odozvu.
Na úzkej Devínskej ceste sa 
však napriek tomu mnohí 
cyklisti necítia bezpečne, naj-

mä rodičia s malými deťmi 
si sem netrúfajú. Vyhýbajú 
sa aj profíci z cykloodelenia 
magistrátu konkrétnym cyk-
lotrasám? Také vraj neexistu-
jú. Ako tip pre začiatočníkov 
odporúčajú trasy na petržal-
skej strane hrádze a pre tých, 
ktorí sa nezľaknú prevýšení, 
cyklistiku v Rači: „Už v sa-
motnej mestskej časti Rača 
sa dá skvelo pobicyklovať, 
a to nehovoríme o možnos-
tiach, ktoré sa vám otvárajú, 
keď sa rozhodnete vydať do 
mestských lesov. Dobrým 
príkladom je aj Ružinov, od-
kiaľ možno z konca mestskej 
časti prísť samostatnou cyk-
listickou infraštruktúrou až 
do centra mesta. Podobne je 
na tom Petržalka, kde je pre 
toto spojenie na výber hneď 
z niekoľkých segregovaných 
možností. Dokonca i niektoré 
vzdialené mestské časti ako 
Podunajské Biskupice a Vra-
kuňa sú spojené s centrom 
mesta samostatnou cyklistic-
kou cestičkou skoro v celej 
dĺžke, vhodnou aj pre začiatoč-
níkov a rodičov s deťmi.“ (ac)
 Foto: magistrát, Matúš Husár

STARÉ MESTO
Na viacerých miestach 
v Starom Meste sú stromy 
označené štítkom s QR kó-
dom prepojeným s apliká-
ciou, vďaka čomu sa o nich 
dozviete viac. Ako funguje 
táto novinka?
Aby ste sa s daným stromom 
zoznámili detailnejšie, potre-
bujete predovšetkým smart 
mobilný telefón, ktorý vie 
načítať QR kód. Na displeji 
mobilu sa vám potom zobrazí 
internetová stránka so zák-
ladnými informáciami o stro-
me. Okrem názvu v sloven-
čine a latinčine zistíte výšku 
stromu i šírku jeho koruny, 
a po presmerovaní na Mapu 
zelene sa dozviete aj to, či je 
strom perspektívny alebo nie 
a o aké poškodenie v takom 
prípade ide. Môže to byť roz-
siahla dutina v kmeni, neza-
hojené rany po odlomených 
konároch, vyhnívajúce dre-
vo či obmedzený koreňový 
priestor... Prostredníctvom 
aplikácie môžete zároveň 

poslať samospráve podnet 
v prípade, že sa vám strom 
niečím nepozdáva.
Mapa zelene aj zavádzanie 
štítkov s QR kódmi sú výsled-
kom medzinárodného projek-
tu Digital Village. „Formou 
štítkov zvyšujeme povedomie 
o stromoch, a zároveň umož-
ňujeme verejnosti interakciu 
s mestskou časťou,“ vysvetlil 
Branislav Kundrák, ktorý ve-
die oddelenie ochrany príro-
dy v Starom Meste.
Takto označené stromy náj-
dete napríklad na Hviezdo-
slavovom a na Americkom 
námestí, v Medickej i Prezi-
dentskej záhrade, na Vajan-
ského či Dvořákovom nábre-

ží, neskôr pribudnú i stromy 
na Kollárovom námestí a na 
ďalších uliciach Starého 
Mesta.
Možno ste sa zamysleli nad 
tým, či priskrutkovanie štít-
ku stromom neškodí, Bra-
nislav Kundrák však obavy 
vyvracia. Označenie formou 
skrutky podľa jeho slov zasa-
huje len do beľového dreva, 
je v súlade s arboristickými 
štandardmi a robili ho odbor-
níci s príslušným vzdelaním 
a praxou. Označovali pritom 
výlučne stromy s obvodom 

kmeňa nad 40 centimetrov. 
„Rôzne formy štítkov majú 
rôzne metropoly vo svete. 
Skutočnosť, že takáto forma 
označenia nie je pre strom 
nebezpečná, podčiarkuje 
i fakt, že aj chránené stromy 
podľa zákona o ochrane prí-
rody sú označené tabuľkou 
priklincovanou do stromu. 
Môžeme si pomôcť príkla-
dom, že umiestnenie tabuľky 
je pre strom ako odber krvi 
pre človeka,“ priblížil. (ac)
 Foto: ac

peter.pikula@reflexnaterapia.sk
www.reflexnaterapia.sk

Zdravotné stredisko 
Saratovská 24, 841 02 Bratislava
telefón: +421 919 077 093

peter.pikula@reflexnaterapia.sk
www.reflexnaterapia.sk

Zdravotné stredisko 
Saratovská 24, 841 02 Bratislava
telefón: +421 919 077 093

peter.pikula@reflexnaterapia.sk
www.reflexnaterapia.sk

Zdravotné stredisko 
Saratovská 24, 841 02 Bratislava
telefón: +421 919 077 093

Hlavné mesto Slovenskej 
republiky Bratislava 

vyhlasuje obchodnú verejnú súťaž 

na najvhodnejší návrh na uzatvorenie 
zmluvy o nájme nebytového priestoru 
č. 5 vo výmere 58,64 m² v stavbe so 
súpis. č. 3514, na pozemku parc.  
č. 1426/587 na Hany Meličkovej  
11B v Bratislave, k. ú. Karlova  
Ves, s možnosťou použitia prvkov 
elektronickej aukcie. 

Bližšie informácie na 
www.bratislava.sk alebo 

na tel. čísle 02/59 356 228.

Nasnímajte QR kód a zoznámte sa so stromom bližšie 
Prehľadné 
výruby
Na webe Starého Mesta 
nájdete aj aplikáciu Ochrana 
drevín – správne konania, 
ktorú Branislav Kundrák 
považuje za bezprecedentný 
akt transparentnosti. Aplikácia 
umožňuje jednoducho vyhľa-
dať prebiehajúce aj ukončené 
správne konania o výruboch 
drevín v mestskej časti, a tiež 
skontrolovať, v akom štádiu 
je náhradná výsadba. Už sa 
teda nemusíte preklikávať cez 
rôzne stránky, všetko nájdete 
na jednom mieste.

Ako to funguje:  
Po nasnímaní QR kódu 

zistíte základné údaje 
o strome, na Mape zelene sa 
dozviete aj o jeho zdravot-

nom stave a perspektíve.

Viaceré stromy v Starom Meste sú označené štítkami s QR kódom.

Ochranný cyklopruh na 
opravenej Karpatskej ulici

Šetrite prírodu 
aj kilometre
RAČA
Plánujete jarnú prechádz-
ku v lesoch nad Peknou ces-
tou? Nejazdite zbytočne až 
k horárni.
Organizácia Mestské lesy 
v Bratislave osadila na Peknej 
ceste digitálnu informačnú 
tabuľu, ktorá zobrazuje počet 
voľných parkovacích miest na 
parkoviskách pri Muničných 
skladoch a pri Horárni Kras-
ňany. Kamery snímajú počet 
áut pri vjazde a výjazde, a tak 
na tabuli zobrazujú, koľko 
z približne 70 parkovacích 
miest je ešte voľných. „To, že 
je parkovisko plné, zistíte bez 
toho, aby ste zbytočne mera-
li cestu autom až k horárni,“ 
upozornili mestské lesy. (bn)

Pomôže Devínu?
DEVÍN
Dočasne poverený minister 
spravodlivosti Viliam Ka-
ras avizuje pracovnú skupi-
nu pre samosprávy v núte-
nej správe, týka sa i Devína.
Devín je pre dlhy od roku 
2005 v nútenej správe. Mi-
nister prisľúbil pomoc pri 
riešení problému vytvorením 
pracovnej skupiny, ktorá by 
mala v krátkom čase pred-
ložiť legislatívny návrh na 
systémové nástroje riešenia 
problémov platobne neschop-
ných samospráv. Podľa mesta 
by situáciu Devína najlepšie 
riešila zmena legislatívy zo 
strany ministerstva financií. 
Rezort financií reagoval, že je 
na ďalšie metodické usmer-
nenia pripravený. (TASR)

Tipnite si, koľko nových
kilometrov získali cyklisti a kadiaľ jazdia najradšej

CYKLOTRASY V ČÍSLACH

2

1

3

LED obrazovka
pôjde preč
NOVÉ MESTO
Kritizovaná veľkoplošná 
LED obrazovka na streche 
tržnice na Trnavskom mýte 
by mohla byť čoskoro mi-
nulosťou. 
Mestská časť sa rozhodla 
vyhlásiť verejnú obchodnú 
súťaž na odpredaj obrazovky 
vrátane jej odstránenia. Návrh 
na vyhlásenie súťaže schvá-
lili ešte vo februári miestni 
poslanci. Kritériom hodnote-
nia návrhov má byť najvyššia 
ponúknutá kúpna cena. Budo-
va tržnice prešla v minulosti 
viacerými úpravami, pre inte-
riér budovy bol vypracovaný 
aj dizajn manuál. Koncom 
roka 2020 sa mestskej časti 
podarilo kritizovanú obrazov-
ku vypnúť.  (TASR)

Hlavné mesto Slovenskej 
republiky Bratislava 

vyhlasuje obchodnú verejnú súťaž 

na najvhodnejší návrh na uzatvorenie 
kúpnej zmluvy na prevod vlastníctva k 
pozemku registra C KN parc. č. 3141/1 
- orná pôda vo výmere 8 563 m2, LV 
č. 1095, v Bratislave, k. ú. Vrakuňa, 
Hradská ulica, s možnosťou použitia 
prvkov elektronickej aukcie. 

Bližšie informácie na 
www.bratislava.sk alebo 

na tel. čísle 02/59 356 327.

Aj na petržalskej hrádzi si skvelo pobicyklujete.
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LAMAČ
Prvé ambulancie novej Ne-
mocnice Bory prijímajú pa-
cientov už od tohto týždňa, 
na vstup vám postačí karta 
poistenca, žiadne poplatky 
nehrozia.
Ako prvé otvorili ambulancie 
anestéziológie a intenzívnej 
medicíny, vnútorného lekár-
stva, neurochirurgie, hemato-
lógie či gynekológie a pôrod-
níctva. V prevádzke je takisto 
chirurgická, oftalmologická, 
ortopedická, urologická aj 
reumatologická ambulancia.
Ďalšie časti uvedie nemocnica 
do prevádzky postupne, plno-
hodnotne by mala fungovať 
na jeseň tohto roka. Celkovo 
ponúkne kapacitu 405 lôžok 
a poskytne zdravotnú starost-
livosť vo viac ako 50 špecia-
lizáciách. „Zdravotná starost-
livosť je hradená z verejného 
zdravotného poistenia, preto 
pacientom postačí na ošetrenie 

zdravotný preukaz. V súčas-
nosti má nemocnica uzavreté 
zmluvy na prvú etapu medicín-
skych programov so všetkými 
zdravotnými poisťovňami,“ 
ozrejmil generálny riaditeľ ne-
mocnice Ľuboš Lopatka.
Znamená to, že za liečbu vám 
nenaúčtujú ani euro. „Samo-
statne spoplatnené budú iba 
nadštandardné služby, ako 
napríklad pobyt sprevádzajú-
cej osoby na pacientskej izbe 
či výber konkrétneho opera-
téra,“ vysvetlil Lopatka. Zdô-
raznil, že nemocnica nerobí 
rozdiely medzi poistencami.
Dobré je tiež vedieť, že 
nemocničné ambulancie 
v Boroch nebudú slúžiť vý-
lučne pacientom, ktorí po-
trebujú hospitalizáciu, ale aj 
tým, ktorí maju záujem len 
o vyšetrenie. „Určite bude 
pre niektoré ambulancie istá 
kapacita, ktorú budeme môcť 
poskytnúť aj úplne novým 

ambulantným pacientom. 
Aká veľká kapacita to bude, 
nateraz ťažko povedať,“ 
uviedol medicínsky riaditeľ 
Róbert Hill.
Zo začiatku má nemocnica 
500 pracovníkov. „Máme 
presne toľko ľudí, koľko v da-
nom čase potrebujeme,“ ubez-
pečil Lopatka. V čase plnej 
prevádzky v priebehu budú-
ceho roka má byť v nemocni-
ci 1 500 zamestnancov, z toho 
320 lekárov, 440 zdravotných 
sestier a 470 zdravotníkov.
Na otvorení Nemocnice Bory 
sa zúčastnil aj šéf Bratislav-
ského samosprávneho kraja 
Juraj Droba. „Zdravotníctvo 
nie je v dobrom stave. Chý-
bajú sestry, chýbajú ambu-
lantní lekári, nemáme dobré 
a spoľahlivé dáta potrebné 
na rozhodovanie, v porovna-
ní so susedmi máme horšie 
zdravotné výsledky. Zdra-
votníctvo je taká dôležitá 
téma, že by mala dominovať 
nadchádzajúcej predvolebnej 
kampani. A pre toto všetko 

vnímam otvorenie najmoder-
nejšej nemocnice na Sloven-
sku ako neopísateľný dar,“ 
zhodnotil. (bn, TASR)
 Foto: Matej Štrbák, 
 Nemocnica Bory

 ČISTENIE HROBOV 

Ing. Miroslav Greisiger 

DOSEKÁVANIE PÍSMA 

www.greisiger.sk 
0940 653 651, 0919 205 521 

 AKCIA!! Ceny platné  
pri objednaní do 30.4!! 

 

 

POMNÍKY,TABUĽKY S MENAMI , FOTOGRAFIE, VÁZY  A SVIETNIKY,    
RENOVÁCIE HROBOV, BRÚSENIE STARÝCH NÁPISOV 

Čistenie: Jednohrob 100€  85€  Dvojhrob 150€ 130€ Impregnácia ZDARMA 
Dosekávanie písma:        Do 5 znakov 60€, 6-11 znakov 120€ 
priamo na cintoríne        12 –30 znakov  12€/znak, 31 a viac 11€/znak 
Obnova písma:   2€ 1,5€/znak Doprava a obhliadka ZDARMA 
Žulová krycia doska už od 600€,  pomník vrátane nápisu už od 600€ 
 
 

Sme tu pre Vás už od roku 2014 a máme za sebou viac ako 12 000       
spokojných zákazníkov, stavte na kvalitu a staňte sa ďalším z nich.  

Hlavné mesto Slovenskej 
republiky Bratislava 

vyhlasuje obchodnú verejnú súťaž 

na najvhodnejší návrh na uzatvorenie 
zmluvy o nájme nebytového priestoru 
vo výmere 259,77 m² na prízemí  
stavby bez súpis. č., na pozemku parc. 
č. 1160/6 na Jurigovom námestí 1 
v Bratislave, k. ú. Karlova Ves,  
s možnosťou použitia prvkov  
elektronickej aukcie. 

Bližšie informácie na 
www.bratislava.sk alebo 

na tel. čísle 02/59 356 228.

Zdravotnícky 
kampus
V priamom dotyku s novou 
nemocnicou plánuje župa 
moderný zdravotnícky kampus. 
Slúžiť bude ako výučbové 
i vedecko-výskumné centrum. 
„Hlavným cieľom nie je len pre-
miestniť zdravotnícke školy do 
tohto areálu, ale aj vybudovať 
jedno územie pre vzdelávaciu 
infraštruktúru a celoživotné 
vzdelávanie. Naším partnerom 
je samotná Nemocnica Bory, 
pretože ich investičné zázemie 
nám poskytuje pozemok na vy-
budovanie kampusu, a zároveň 
s nami spolupracuje na obsahu 
tohto jedinečného areálu,“ 
spresnila Barbora Lukáčová, 
riaditeľka odboru stratégie, 
územného rozvoja a riadenia 
projektov BSK.

Bez poplatkov, len s kartou poistenca –  
nemocnica v Boroch je pre všetkých

Liekový vozík bude pri 
práci sestry pomáhať nielen 
efektívne šetriť čas, ale 
najmä zvýši bezpečnosť 
pacienta.

Oddelenie novorodeneckej jednotky intenzívnej starostli-
vosti bude schopné sa postarať celkovo o 18 novorodencov 
s komplikáciami. 

Nová špičková nemocnica otvorila pred pár dňami prvé ambulancie.
Z plánovaných 1 200 spojov sa na stanici denne vystrieda 
len 970, od júla ich môže byť ešte menej.

Platnosť PAAS
kariet už končí
BRATISLAVA
Nezabudnite, v apríli kon-
čí platnosť rezidentských 
parkovacích kariet vyda-
ných pred spustením pr-
vých PAAS zón. Ako si ju 
predĺžite?
Platnosť parkovacej karty si 
môžete predĺžiť troma spô-
sobmi: online po prihlásení 
sa na stránku www.paas.sk/
prihlasenie, online cez odkaz, 
ktorý vám príde e-mailom, 
alebo osobne na klientskom 
mieste. Klientske miesta náj-
dete v tržnici na Šancovej, 
v predajni DPB na Hodžovom 
námestí, na magistráte na Pri-
maciálnom námestí, aj na 
miestnych úradoch v Novom 
Meste, Rači a Ružinove. (bn)

VÝKUP
0902 168 083

www.HORINKA.sk

M I N C E

RUŽINOV
Veľkou udalosťou bol v na-
šom meste posledný sep-
tembrový deň roku 2021, 
keď autobusy prvýkrát vy-
razili z novej stanice Nivy. 
Dnes hrozí, že jej priestory 
budú od leta poloprázdne.
Otvorenie stanice v podze-
mí komplexu Nivy v ten deň 
osobne vítal aj ružinovský 
starosta, primátor či šéf Bra-
tislavského samosprávneho 
kraja (BSK) Juraj Droba. 
„Teší ma, že vyzerá unikátne, 
nie je veľa európskych miest, 
ktoré majú takúto modernú 
stanicu s takým štandardom,“ 
konštatoval Droba.
Po ani nie dvoch rokoch 
župa pripúšťa, že niektoré 
prímestské autobusy budú 
končiť na iných zastávkach. 
Zmena by mohla nastať už 
k 1. júlu tohto roku. „Roku-
jeme o viacerých variantoch, 

pričom pracujeme najmä 
s číslami. Štatistiky nám uka-
zujú, že iba časť cestujúcich 
prichádzajúcich z regiónu 
vystupuje až na autobusovej 
stanici Nivy. Zo smeru Pezi-
nok a Senec je to približne 
štvrtina cestujúcich, zo smeru 
Malacky asi tretina, zo smeru 
Šamorín viac ako polovica. 
Preto debatujeme o tom, ako 
ľudí dopraviť tam, kde treba, 
a neposielať autobusy tam, 
kde nevozia v podstate niko-
ho,“ zdôvodnila hovorkyňa 
BSK Lucia Forman.
Odklonené linky môžu skon-
čiť na zastávkach v tesnej 
blízkosti autobusovej stani-
ce alebo na inej významnej 
zastávke. Podľa Forman to 
bude pre cestujúcich výhod-
nejšie: „Napríklad presme-
rovanie časti spojov z To-
mášova, Malinova a Mosta 
pri Bratislave na konečnú 

zastávku električiek Ružinov 
výrazne zlepší dostupnosť 
tejto mestskej časti.“ 
Pripomenula tiež, že vše-
obecným trendom pri vytvá-
raní integrovaných doprav-
ných systémov je zamedziť 
súbehom medzi jednotlivými 
druhmi verejnej dopravy. 
„Znamená to, že ak existuje 
alternatíva vo forme mestskej 
verejnej dopravy, linky prí-
mestskej autobusovej dopra-
vy sa ukončia v prvom mieste 
na území mesta, kde je mož-
né na MHD pohodlne prestú-
piť,“ doplnila hovorkyňa. 
Isté je tiež, že odklonením 
vybraných prímestských li-
niek by kraj významne ušet-
ril. Kým cena vjazdu auto-
busu na dočasnej stanici na 
Bottovej ulici bola 1,50 eura, 
na Nivách je to 9 eur (spo-
lu s výjazdom 18 eur), teda 
šesťkrát viac. Ročne sú to 
státisíce eur navyše, ktoré 
BSK prepláca dopravcovi 
Arriva. Ten pripomína, že 
presunutie koncových zastá-
vok do okrajových častí mes-
ta by si vyžadovalo zároveň 
vybudovať kvalitné prestu-
pové terminály, kde by mali 
cestujúci k dispozícii nejaké 
služby a vodiči napríklad 
priestor na oddych. K tomu 
sa BSK zatiaľ nevyjadruje. 
„Aktuálne je všetko v rovine 
riešenia,“ uviedla Lucia For-
man. (bn)
 Foto: TASR

NOVÉ MESTO
Samospráva v Novom 
Meste začína s postupnou 
revitalizáciou parku na Ra-
čianskom mýte. O zámere 
sa hovorilo roky, doteraz 
však išlo len o kozmetické 
úpravy.
Bufet Koliesko je už preč, 
dočasne ho nahradí gastro-
kontajner. „Budova bufetu 
bola v katastrofálnom stave - 
hliníkové rozvody elektriny, 
zatekajúci a plesnivý strop, 
žiadna izolácia... Služby, 
na ktoré sú obyvatelia roky 
zvyknutí, však ostanú za-
chované, zatiaľ v dočasnom 
priestore,“ skonštatoval sta-
rosta Matúš Čupka.
Budovu postavili v roku 1970 
pôvodne pre správcu det-
ských ihrísk, od roku 1994 
sa však prenajímala a slúžila 
ako bufet. O podobe a funk-
ciách jeho „nasledovníka“ 
majú rozhodnúť obyvatelia  
i návštevníci.
V najbližších týždňoch je  

v pláne rekonštrukcia ďalších 
častí parku. V prvej fáze revita-
lizácie sa ráta s multifunkčným 
ihriskom, stojanmi na bicykle, 
pitnou fontánou, hojdacími 
sieťami či s fitness prvkami. 
Odhadované náklady sú viac 
ako 1,6 milióna eur, s prácami 
sa má začať ešte pred letom.
Projekt Adaptácia parku na 
Račianskom mýte prostred-
níctvom vodozádržných 
opatrení sa realizuje vďaka 
podpore z Kohézneho fondu 
v rámci Operačného progra-
mu Kvalita životného pro-
stredia. Ambíciou mestskej 
časti je postupná revitalizácia 
celého územia, a to z exter-
ných zdrojov.
Podľa starostu ide o dlhé 
roky zanedbávaný priestor, 
kde sa všetko riešilo len 
provizórne. „Uvedomuje-
me si potenciál Račianske-
ho mýta a jeho význam pre 
Bratislavčanov,“ pozname-
nal Čupka. (TASR, bn)
 Foto:  MČ Nové Mesto

O odklonení liniek  
autobusov rozhodnú najmä čísla
STANICA NIVY

6. máj
budova CASD 

Cablkova 3
18:00

vstupné dobrovoľné 

spevák, skladateľ a hudobník z Čile

Jonathan Oriel
a jeho KONCERT NÁDEJE

Piesne inšpirované dobrou správou z Biblie,
o moci viery a prísľube nádeje,  
ktorú potrebuje každý človek.

bratislava.dotknisaneba.sk
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V parku pribudnú aj fitness 
prvky a hojdacie siete 

Súčasťou nového Račianskeho mýta budú záhony trvaliek 
a cibuľovín, ktoré nahradia časť rozária.
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RAČA
V donedávna tichej lokalite 
Malých Krasňan sa objavili 
bagre, mesto začalo stavať 
cestu, ktorá povedie pome-
dzi vinohrady k plánované-
mu bytovému súboru Dolný 
Slanec. Miestni protestujú 
nielen proti komunikácii, 
obávajú sa aj postupného 
zániku viníc. Ochrániť ich 
má urbanistická štú-
dia, ktorá sa premietne 
do územného plánu. 
V akom je štádiu? 
Ľuďom z Malokrasňan-
skej ulice sa nepáči naj-
mä to, že asfaltka, ktorá 
spojí Horskú ulicu nad 
nimi a Račiansku pod 
nimi, pôjde tesne popri 
ich dome a detskom ih-
risku. „Nemá to byť tichá uli-
ca, kadiaľ prejde auto raz za 
čas, ale obojsmerná komuni-
kácia, kde má jazdiť aj MHD. 
A na ňu má nadviazať vý-
stavba obytného súboru Dol-
ný Slanec. To bude začiatok 
konca tunajších vinohradov,“ 
obávajú sa viacerí obyvatelia 
Malých Krasňan. 
Spor miestnych s úradmi 
trvá už siedmy rok, dostal sa 
až na Najvyšší súd a dodnes 
nie je uzavretý. Nová komu-
nikácia má síce právoplatné 
stavebné povolenie, ale sta-
rosta Rače Michal Drotován, 
ktorého sme oslovili v tejto 
súvislosti ešte v júni 2021, 
hovoril o rozpore s územným 
plánom: „Môj osobný názor 

je, že funkčný kód vinice 
neumožňuje budovať inú ko-
munikáciu ako pre obsluhu 
funkčnej plochy viníc. Hlav-
né mesto ako garant výkladu 
územného plánu a stavebník 
predmetnej komunikácie 
to vidí opačne. Podľa neho 
je príslušná, právoplatným 
územným rozhodnutím 
umiestnená cesta v súlade 
s územným plánom.“ 
Nová cesta, v polohe ktorej 
ešte v roku 2017 vyrúbali pri-
bližne 0,3 hektára viniča, má 
obslúžiť budúci obytný súbor 
Dolný Slanec – ten je podľa 
magistrátu navrhnutý v úze-
mí, pre ktoré je podľa územ-
ného plánu určené funkčné 
využitie málopodlažná zá-

stavba obyt-
ného územia. 
Nejde teda 
o vinohrad, 

ale o ostatnú plochu, ktorú je 
možné zastavať.
Fakt je, že v bratislavských 
vinohradoch vyrástlo v po-
sledných rokoch priveľa bu-
dov i celých obytných štvrtí, 
a tiež, že mnohé existujúce 
sú nevyužívané a spustnuté. 
Mesto tvrdí, že má záujem 
ochrániť toto naše kultúrne 
a spoločenské dedičstvo, za-
tiaľ však na to chýbajú dosta-
točné mechanizmy. Jedným 
z podkladov, na základe kto-
rého môže pripraviť koncep-
ciu ochrany a rozvoja územia 
viníc a vinohradov, je pripra-
vovaná urbanistická štúdia 
viníc. Jej hlavným cieľom je 
minimalizovať urbanizačné 
zásahy v riešenom území, 

ktoré predstavujú prevaž-
ne vinice v Devíne, Novom 
Meste, Rači a vo Vajnoroch, 
a rozvíjať ich ako nezastava-
né územie mesta. 
„Štúdia sa primárne zaoberá 
identifikáciou stavu viníc, 
možnosťami ich ochra-
ny a zachovania, prípadne 
znovuobnovenia ucelených 
plôch vinohradov, a zároveň 
možnosťami obnovy a rozší-
renia pestovania viniča,“ pri-
blížila hovorkyňa magistrátu 
Dagmar Schmucková. 
Urbanistická štúdia bude 
slúžiť ako východisko pri 
návrhu zmien a doplnkov 
Územného plánu mesta 
a nového územného plánu. 
Podľa našich posledných in-
formácií bolo obstarávanie 
štúdie naplánované na druhý 
polrok 2021. V akom štádiu 
je tento strategický materiál 
dnes? „Momentálne máme 
k dispozícii čistopis zadania 
pre spracovanie urbanistickej 
štúdie,“ informovala hovor-
kyňa.
Potrvá teda istý čas, kým sa 
premietne do územného plá-
nu. Magistrát však už dáv-
nejšie vyhlásil, že so žiadnou 
ďalšou zmenu územia vino-
hradov na stavebné pozemky 
nebude súhlasiť, pokiaľ sa 
odborníci v štúdii nedohod-
nú, čo bude mesto ochraňo-
vať, za čo ide bojovať a ako 
to chce robiť. (ac)
 Foto: Matúš Husár

Veľká noc plná rodinnej zábavy a jarnej 
energie v Demänová Rezort

Je len málo miest, kde nájdete krásne hory, relax, 
top gastronómiu aj atrakcie pre všetky deti. Prá-
ve Liptov je región, ktorý spája z každého rožku 
trošku. Či sa chystáte na dovolenku plnú turistiky, 
cyklotúr, alebo hľadáte miesto pre tie najkrajšie 
rodinné chvíle, do tohto regiónu sa zamilujete po 
všetkých stránkach. Práve na Liptove sa nachádza 
family friendly komplex - Demänová Rezort!

Jar v Demänovej - raj pre rodiny s deťmi 
V ekologickom komplexe Demänová Rezort nájde-
te hneď niekoľko unikátov. Čo by vaše deti pove-
dali na špeciálne 3D bludisko, trampolíny či bike 
park, ktorý by ste mali hneď vedľa ubytovania? 
Na takú dovolenku len tak nezabudnú. Jedinečné, 
drevom voňajúce apartmány či chatky v škandináv-
skom štýle so saunou a vírivkou zas vyčaria úsmev 
na tvári rodičom.
Samozrejme, nesmieme tiež zabudnúť na vstup 
zdarma do wellness, fitness, neobmedzený vstup 
do FUN Centra s 3D bludiskom a turbo zábavný 
animačný program. Jednoducho kopec zážitkov na 
jednom mieste. 

Prežite tú najveselšiu 
Veľkú noc v Demänová Rezort
Veľká Noc na Liptove je nepochybne plná nádher-
ných kontrastov. Jeden deň sa lyžujete na posled-
nom snehu sezóny, na druhý deň sadáte na e-bike 
a spoznávate okolité cyklotrasy. Čo je lepšie, než 

sa blázniť na snehu na príjemnom jarnom slnieč-
ku? Na rodinky s deťmi čaká v Demänová Rezort 
energický veľkonočný program od rána do večera!

Naši turbo animátori 
si pre detičky aj rodičov pripravili:
• Hľadanie veľkonočného pokladu – obrie medov-

níkové vajíčko s prekvapením
• Bláznenie s huňatým veľkonočným zajacom 

a maskotmi Aničkou a Kubkom
• Maľovanie na tvár
• Tvorivé dielne a veľkonočný dobročinný jarmok
• Súťaže, majstrovstvá svetla a detské večerné 

kino

V Demänová Rezort to žije!
Nezáleží na tom, či je sezóna alebo nie, v Demäno-
vej to žije každý víkend. Skvelí animátori vymýš-
ľajú každý víkend niečo nové, aby sa vaše deťúren-
ce nenudili. A nezabudli sme ani na dospelých či 
tínedžerov – novootvorený Panorama cocktail bar 
vám prináša pravidelné hudobné večery! 
Každú sobotu si tak posedíte so skvelým drinkom 
v ruke pri akustickej gitare, zaspievate s kapelou 
známe hity či zatancujete na ľudovky. 

Zažite skutočný family-friendly rezort na vlastnej 
koži. Tešíme sa na vás!

Viac na www.demanovarezort.sk

Ak hľadáte ideálne miesto 
na veľkonočný pobyt s deť-

mi, tak ste ho práve našli! 

v Ružinove
29. – 30. 4. 2023 | 14:00 – 18:00 hod.

PARK ANDREJA HLINKU

 meranie krvného tlaku, tuku, kostrového svalstva, BMI 
 test životného štýlu   	individuálne poradenstvo 

Môžete sa tešiť na:

Informácie: 0948 526 722 | 0908 838 046 | bratislava.dotknisaneba.sk
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Novinky v zoo

KARLOVA VES
Príďte sa pozrieť do zoolo-
gickej záhrady, začiatkom 
marca sa tam narodilo roz-
tomilé ťavie mláďa Stela.
„Je to zdravé mláďa, o kto-
ré sa matka príkladne stará 
a v súčasnosti ho môžu náv-
števníci zazrieť vo výbehu,“ 
informovala zoo. Každým 
dňom robí pokroky tiež druhé, 
iba o mesiac staršie ťavie mlá-
ďa, samček Lucky (na foto). 
Pred pár dňami pribudlo ďal-
šie ťaviatko Liam.  (ts)
 Foto: ZOO Bratislava

Koľko vyjde 
grilovačka?

NOVÉ MESTO
Rezervácie grilovacích al-
tánkov na Partizánskej 
lúke pre tento rok sú už do-
stupné, rátajte však s vyšší-
mi cenami. 
„Ak hľadáte originálne miesto 
na rodinnú oslavu či firemnú 
akciu, potom sú naše altánky 
na Partizánskej lúke tou správ-
nou voľbou. V altánku nájdete 
gril, sedenie a stoly, priestor 
bude v daný deň rezervova-
ný len pre vás a dostanete aj 
grilovacie uhlie,“ informovali 
mestské lesy na sociálnej sieti. 
Za dvojaltánok na Partizánskej 
lúke zaplatíte 199 eur na deň, 
za altánok pri dele 149 eur na 
deň. Na porovnanie: v roku 
2021 stál prenájom altánkov 
120 eur a rok predtým len 100 
eur na deň. (bn)
 Foto: Matúš Husár

Vo vinohradoch je opäť stavebný ruch, ako ďaleko 
je zámer mesta chrániť toto cenné územie?

Medzi vinohradmi buduje mesto cestu k no-
vým domom.
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Bratislavská knižná 
burza

Každú sobotu
V  Starej tržnici môžete v so-
botu zájsť na najväčšiu knižnú 
burzu na Slovensku, ktorá spre-
vádza pravidelný potravinový 
Trh-Piac-Markt. Táto jedinečná 
akcia sa koná vždy od 9. h do 
15. h na poschodí tržnice. Náj-
dete tu najmä knihy, ale popri 
nich sa určite objavia aj grafiky, 

gramoplatne, pohľadnice, časopisy, CD-čka, komiksy a  pla-
gáty, známky, mince a iné zberateľské predmety. Vstup je 
voľný. Viac na www.staratrznica.sk

Králičí hop

8. apríla
Príďte do Bory 
Mall od 10. h 
podporiť ušatých 
pretekárov v ich 
súťaži roka.
Niekoľko králikov 
si zmeria sily cez 
náročné prekážky. 
Tretí ročník Bory Mall Cup im tentokrát naozaj nič nedaruje a ga-
rantujeme, že bude silný ako nikdy predtým, nároky sa zvyšujú. Kto 
sa stane šampiónom a zdolá všetky nástrahy? Bude to poriadna dri-
na! Viac na www.borymall.sk/podujatia

Mallý trh Záhrada

22. - 23. apríla
Počas víkendu si mô-
žete nakúpiť letničky, 
skalničky, trvalky, 
ale aj ovocné stromy. 
Okrem toho získate 
cenné rady od odborní-
kov, ktorí vám pomôžu 
so správnym výberom. 
Či už do záhrady alebo 
na balkón, všetko nájdete v Bory Mall od 9. h na námestí 
v pasáži. Skrátka, záhradná sezóna sa môže začať. Viac na 
www.borymall.sk/podujatia

Uštekaná sobota

29. apríla
V Bory Mall pre vás 
pripravili deň, počas 
ktorého uvidíte pre-
hliadku módy pre psov 
alebo dog dancing. 
Veľkým lákadlom 
bude vystúpenie poli-

cajných psov s ukážkami vyhľadávania drog a obrany. Top 
10 finalistov súťaže sa predstaví priamo na námestí, kde 
budete môcť odovzdať hlas svojmu favoritovi. Podu jatie 
sa začína o 9. h, na záver vyhlásia absolútneho víťaza. 
Viac na www.borymall.sk/podujatia

Expo zdravia

15. apríla
Na jednom mies-
te v Bory Mall sa 
od 10. h dozviete 
takmer všetko o 
fyzickom, ale aj 
duševnom zdraví. 
Čakajú vás rôzne 
prednášky s odbor-
níkmi, workshopy, 

taktiež stánky s meraním tlaku, cukru či zisťovaním krv-
nej skupiny, tvárová gymnastika, zdravá strava aj cvičenie. 
Nebudú chýbať témy ako pohyb, zdravá strava, prevencia, 
matka a dieťa, ale aj koža či pleť. Vstup je zadarmo. Viac na 
www.borymall.sk/podujatia

Boh, ktorý hovorí aj dnes
Boh, ktorý je najväčšia láska

Boh, kvôli ktorému žijem
Boh, ktorý odpúšťa a zachraňuje

Boh, ktorý túži po všetkom, čo mám
Boh, ktorý dáva, čo skutočne potrebujem

Boh, ktorý volá do spolupráce
Boh, na ktorého sa môžem spoľahnúť

Boh, ktorého cesty sú tie najlepšie
Boh, s ktorým môžem stále rásť

12
13
14
15
16
17
18
19
20
21

budova CASD

Cablkova 3
vždy 18:00

Znovu objavenie a posilňovanie 
osobného spojenia  

s Ježišom je jediná cesta,  
ktorá dáva zmysel  

pre budúcnosť.

Gavin Anthony čas dospievania strávil na Srí Lanke, kde jeho 
rodičia pracovali ako misionári. „Moje rozhodnutie žiť ako učeník 
Ježiša som urobil ako tínedžer, keď som si osobne uvedomil, že 
Boh nie je len nejaká predstava, ale niekto, kto osobne prehovára 
ku každému z nás. Odvtedy sa stalo mojou najväčšou túžbou 
pomáhať ľuďom, aby dokázali budovať tento vzťah, ktorý dáva 
životu skutočný zmysel a zámer,“ hovorí o sebe Gavin Anthony.

máj

ďalšie informácie
0907 630 349 
0948 555 852 bratislava.dotknisaneba.sk
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APRÍL
V MESTE

BRATISLAVA
Ponúkame vám tipy na viace-

ro podujatí v Bratislave, kto-
ré vám i vašim deťom spest-
ria deň príjemným zážitkom. 

Informácie o ďalších priebež-
ne uverejňujeme na webovej 
stránke banoviny.sk. (bn)

Vyberte si príjemný zážitok na víkend aj všedný deň

Nič od vás nežiadam...

15. apríla
Pri príležitosti 120. výročia narodenia Františka Krištofa Ve-
selého bude vo Veľkom koncertnom štúdiu Slovenského roz-
hlasu koncert Kaviarenského orchestra Andreja Záhorca s ná-
zvom Nič od vás nežiadam. Podujatie sa začína o 18. h. Viac 
na www.ckhell.sk

Festival cirkusu

14. - 16. apríla
CirKus-Kus, Kamel Klub 
a Obec slovenských umel-
cov vás pozývajú na oslavu 
Svetového dňa cirkusov do 
Kamel klubu v Karlovej Vsi. 
Zažijete víkend plný vystúpe-
ní talentovaných umelcov zo 
Slovenska i zahraničia, kde si 
môžete aj sami vyskúšať rôz-
ne cirkusové disciplíny. Viac 
na www.cirkuskus.sk

Sharpe 2023

20. – 22. apríla
V Novej Cvernovke sa 
uskutoční už piaty ročník 
festivalu Sharpe, ktorý spá-
ja vystúpenia nádejných 
domácich a zahraničných 
umelcov s konferenciou 
hudobného priemyslu. Me-
dzi potvrdenými umelcami 
sú nemecké skupiny Hope 
a Public Display of Affec-
tion, litovská kapela Planeta 
Polar a miestni Small Town 
Life a ďalší. Viac na www.
sharpe.sk

Na srdci mi hraj!

20. – 22. apríla
Pravdivý príbeh nesmrteľ-
ného bohéma Karola Du-
choňa ožije krásnou hudbou 
v Dome kultúry Ružinov 
o 19. h. Pripomeňte si toh-
to vynikajúceho umelca od 
výhry až po prehru. Viac na 
www.nasrdcimihraj.sk

Lesnícke dni 

22. apríla
Príďte na Deň Zeme na Par-
tizánsku lúku, organizácia 
Mestské lesy v Bratislave 
pripravuje obľúbené Les-
nícke dni. Tešiť sa môžete 
na ukážky práce lesníkov, 
poľovníkov, včelárov, soko-
liarov, rezbárov. Novinkou 
bude súťaž vo varení guláša 
– za vstupný poplatok 20 eur 
dostanete 5 kg diviny, drevo 
na oheň, chlieb, misky aj prí-
bory, aby ste predviedli svoje 
kuchárske umenie. 

Bratislavské mestské dni

22. - 23. apríla
Víkend plný zážitkov sa blíži. Čaká na vás bohatý program 
obľúbeného celomestského podujatia, ktoré samospráva orga-
nizuje už takmer dve desaťročia. Viac na www.bkis.sk

Vegánske hody

23. apríla
To najlepšie z rastlinnej kuchyne si 
vychutnáte na Jarných vegánskych 
hodoch v Starej tržnici, ktoré sa ko-
najú od 10. do 19. hodiny. Okrem 
bohatej ponuky jedál a nápojov je 
pre vás pripravený pestrý celodenný 
program vrátane diskusií s odbor-
níkmi a kuchárskej šou. Vegánske hody vznikli v roku 2009 
s cieľom podporiť na Slovensku rozvoj rastlinného stravova-
nia, ktoré vylúčením živočíšnych potravín z nášho jedálneho 
lístka znižuje jeho dopady na životné prostredie a zvieratá. 
Viac na www.veganskehody.sk

Spolu s nami, nie sami 

do 30. apríla
V priestoroch Múzea kultúry karpatských Nemcov na Žižkovej 
ulici je sprístupnená výstava Spolu s nami, nie sami – karpatskí 
Nemci a ich pomoc Ukrajine. Projekt umožňuje prostredníc-
tvom fotografií a vystavených prác nahliadnuť do aktivít a po-
moci karpatských Nemcov na Slovensku, a zároveň informuje 
o nemeckej menšine na Ukrajine. Viac na www.snm.sk

RUŽINOV
Pavilón Základnej školy 
Ostredková naberá reálne 
kontúry. Výstavba z ľah-
kej oceľovej konštrukcie je 
rýchla, a tak už v septem-
bri by mala žiakom slúžiť 
energeticky úsporná, ekolo-
gická škola. 
V budove bude sedem zák-
ladných kmeňových tried, 
dve odborné učebne a telo-
cvičňa pre päťsto ľudí. Pro-
jekt je financovaný z európ-
skych fondov, zhotoviteľom 
stavby je spoločnosť Dúha, 
ktorá ju realizuje z konštruk-
cie vyrobenej z ľahkej pozin-
kovanej ocele.
Vďaka tejto technológii je 
výstavba v porovnaní s muro-
vanou stavbou časovo menej 
náročná. Projekt bude ener-
geticky úsporný, vybavený 
solárnymi panelmi, vnútor-
nou rekuperáciou vzduchu. 
Zdravotnú bezpečnosť má 
posilniť aj fakt, že v tomto 
type stavby nehrozí pleseň, 
a rovnako je minimalizovaná 
možnosť vplyvu prírodných 

katastrof či požiarov.
„Tento projekt považujem za 
dôležitý míľnik v klasickom 
stavebníctve na Slovensku 
pre inovatívny a rýchly spô-
sob montáže, a to aj v ne-
priaznivom počasí. Kon-
štrukcia bola postavená do 
dvoch mesiacov aktívnej 
montáže. Ide o suchý proces 
výstavby, montážou panelo-
vých stien vytvoríme objekt, 
ktorý sa následne vyplní izo-
láciou - zateplením, pokra-
čuje sa opláštením. Projekt 
je vybavený aj fotovoltikou 
a vykurovanie bude zabez-
pečené pomocou tepelného 
čerpadla,“ vysvetlil manažér 

pre montáž oceľových kon-
štrukcií Marco Hochel.
Takéto stavebné riešenie je 
možné podľa spoločnosti vy-
užiť na stavby až do výšky 
desať poschodí. Systém má 
byť vhodný na stavbu domov, 
bytov, administratívnych či 
priemyselných stavieb, ale 
i hotelov, nemocníc a škôl. 
Rovnako na dostavby chýba-
júcich priestorov materských 
škôl, na ktoré je možné žia-
dať o eurofondy z plánu ob-
novy. Konštrukcia sa môže 
využívať aj ako nadstavba na 
existujúcu stavbu práve vďa-
ka nízkej hmotnosti. (ms)
 Foto: Dúha. a. s.

Virtuálne  
okuliare
pre choré deti
NOVÉ MESTO
Unikátnou novinkou v Det-
skom kardiocentre sú vir-
tuálne okuliare, ktoré po-
máhajú zmierniť následky 
spomalenia psychomotoric-
kého vývinu malých pacien-
tov. 
Okuliare so špeciálnym soft-
vérom vyvinutým na mieru 
detských pacientov je možné 
využiť v nemocnici aj doma. 
Vďaka nim sa deti dokážu 
preniesť do virtuálneho pro-
stredia, ktoré im poskytuje 
relaxáciu alebo rôzne aktivi-
ty trénujúce myseľ. Všetko 
je súčasťou experimentálnej 
liečby, ktorá má odpútať ich 
pozornosť od náročných vy-
šetrení vrátane stresujúcich 
katetrizácií. Okuliare pomá-
hajú aj špeciálnym pedagó-
gom, ktorí sa deťom venujú 
po návrate domov.  (ts)

So zberom medvedieho cesnaku sa poponáhľajte

BRATISLAVA
S príchodom jari naše lesy 
pokryli zelené koberce vo-
ňavého medvedieho cesna-
ku. Túto bylinku plnú vita-
mínov a minerálov zbierajú 
mnohí Bratislavčania, no 
nie všade je to povolené. 
Dôležité je tiež odtrhnúť ju 
správne a v pravý čas.
Zber medvedieho cesnaku 
trvá len približne dva mesia-
ce. Po rozkvitnutí do bieleho 
kvetu je pre nás nevyužiteľ-

ný, čo môže-
te pozorovať 
už onedlho. 
V lese dbajte 
aj na to, aby 
ste nevytrhli celú rastlinu 
s cibuľkou a zbierali len listy, 
ktoré jej dorastú. Pozor dajte 
i na zámenu s inými rastlina-
mi, medvedí cesnak svojimi 
širokými zelenými listami, 
výškou a výskytom totiž ná-
padne pripomína jedovatú 
konvalinku. Konvalinka však 

rastie po dvoch (vzácne po 
troch) hrubších listoch. Naj-
lepšie je list rastliny ovoňať, 
prípadne požmoliť, aby ste 
zacítili intenzívnejšiu cesna-
kovú vôňu. V iných častiach 

Slovenska by ste 
si mohli medve-
dí cesnak po-
mýliť aj s prud-
ko jedovatou 
jesienkou. Tá 
však, našťastie, 
v Bratislave ne-
rastie. 
Nezabúdajte ani 
na to, že na úze-
mí od 3. stupňa 
ochrany vyššie 

je zber medvedieho cesnaku 

zakázaný. Asi každý vie, že 
územím s vysokým stupňom 
ochrany je Devínska Kobyla, 
ktorá je národnou kultúrnou 
rezerváciou – ale rovnako pre 
Horský park platí 4. stupeň 
ochrany. Na chránené územie 
upozorňujú tabule a za poru-
šenie zákazu zberu hrozí po-
kuta až 3 300 eur. 
Hoci sa nám medvedí cesnak 
spája s medveďmi, ktoré ho 
konzumujú po zimnom spán-
ku, v bratislavských lesoch 
môžete vidieť srnky pasúce 
sa na tejto bylinke. Tak poti-
chu, a možno sa aj vám na-
skytne takýto krásny pohľad. 
 Alexander Lukianenko
 Foto: (ail, bn)

V listoch je množstvo cenných látok 
Liečivé účinky medvedieho cesnaku sú známe tisícky rokov. Vyu-
žívame ho na prečistenie organizmu, pri problémoch s trávením, 
liečbe kŕčových žíl či krvného tlaku. Rastúce mladé listy sú bohaté 
najmä na vitamíny B a C, obsahujú aj množstvo minerálov a chutia. 
Medzi obľúbené recepty z medvedieho cesnaku patria pesto, 
rôzne nátierky, polievky, šaláty, oceníte ho aj ako prílohu k jedlu.

Nezabúdajte, že na území od 3. stupňa ochra-
ny je zber medvedieho cesnaku zakázaný.

Škola by mala slúžiť žiakom už v septembri.

Konštrukciu školy zmontovali raz-dva
mediálne partnerstvá
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RUŽINOV
Nenápadnú reštauráciu 
v uličke neďaleko Klinger-
ky sme objavili celkom ná-
hodne. Pôvodne sme totiž 
hľadali podnik, ktorý nás 
pred dávnejší-
mi rokmi pote-
šil vynikajúcou 
balkánskou po-
lievkou čorbou. 
Netušíme, ako 
skončil, nenašli 
sme ho, ale asi to 
tak malo byť.
Reštaurácia Vozár sídli 
v domčeku v bývalej 
priemyselnej zóne, 
ktorú postupne zapĺňa-
jú nové moderné stav-
by. Vyrástla tu nielen 
spomínaná Klingerka, naj-
vyššia rezidenčná budova na 
Slovensku, ale o kúsok ďalej 
napríklad Nové Apollo, ktoré 
vzniklo na mieste zbúraného 
bizniscentra. Predsa len si 
však tunajšie uličky s nízky-
mi domami ešte zachovali 
čosi z niekdajšej pokojnej 
atmosféry. 
Vnútri podniku, ktorý fungu-
je už šestnásť rokov a stavia 
na klasickej európskej ku-
chyni, sedíme celý čas sami, 
tipujeme, že mnohí Brati-
slavčania o ňom netušia. No 
oplatí sa zájsť niekedy aj 

sem, variť vedia. Rátajte však 
s tým, že reštaurácia je otvo-
rená len okolo obeda a iba 
počas pracovných dní – vraj 
po pandémii ešte nenabehli 
na bežný režim.
Z polievok boli v čase na-
šej návštevy v ponuke dve 
a otestovali sme obe. Fran-
cúzska cibuľačka s čerstvým 
tymiánom a zapekanou 
bagetkou s parmezánom  
(2,99 €) mala hladkú krémo-
vú konzistenciu so všetkými 
karamelizovanými chuťami, 
ktoré k nej prináležia. Bola 
to výživná a sýta polievka, 

ktorá splnila všetky naše oča-
kávania. 
Druhou voľbou bola Igram-
ská fazuľová polievka  
(2,99 €). Pripravili ju tiež 
fajn, fazule veľké biele, chuť 
jemne kyslá, tak nejako sme 
si ju aj predstavovali. Oce-
nili sme, že polievka nebola 
prehnane hustá, vyhovovala 
nám i veľkosť porcie, takže 
sme sa s odvahou pustili do 
ďalšieho chodu. 
Potešili napríklad cestoviny 
Penne s rajčinami, baklažá-

nom a syrom Grana Padano 
(6,99 €). Jedlo bolo výborne 
dochutené, baklažán a raj-
činy čerstvé, možno penne 
mohli byť trochu viac al 
dente, ale to je asi jediná 
výhrada. Skrátka, jednodu-
chý dobrý obed za slušnú 
cenu.

Nesklamali ani Grilova-
né kačacie prsia s poma-
rančom a karamelizova-
nou cibuľkou, ku ktorým 
sme mali šťuchané ze-
miaky (14,99 €). Bola to 
naozaj delikatesa, mäsko 
prepečené stredne, me-
dium, pre niekoho mož-

no slanšie, záleží na tom, 
ako ho máte radi. Skvostná 
omáčka pekne dotiahla všet-
ky chute, vychutnali sme si 
aj zemiačiky, tých však bolo 
na tanieri skromnejšie, prija-
li by sme väčšiu porciu. 

Špecialita s názvom Mig-
non z bravčovej panenky  
(12,99 €) so sedliackymi 
zemiakmi nás príjemne pre-
kvapila už vizuálom, v kto-
rom boli zakomponované 
i hrušky. Čo sa týka mäska, 
panenku medium rare síce 
preferujeme viac, ale aj táto 
vo verzii medium ulahodila. 
Zaujal nás tiež spôsob prípra-
vy zemiakov: boli uvarené 
v šupke vcelku, potom jemne 
stlačené a následne zapečené. 
Chutili skvele.
Zvedaví sme boli na Grilo-
vané kuracie prsia v pro-
sciuttovom kabátiku (12,99 
€), názov znel sympaticky. 
K tejto špecialitke sme do-
stali opäť sedliacke zemiaky 
a grilovaný fenikel. Mäso 
z kuracích pŕs bolo šťavna-
té a chutné, k čomu prispela 
chrumkavá šunka prosciutto 
a ďalšie chute vrátane osvie-
žujúceho pomaranča. O ze-
miakoch sme písali vyššie, 
tak už len dodávame, že by 
sme si ich kedykoľvek dali 
aj samotné. (bn)
 Foto: Marián Dekan
Naše hodnotenie:
Maximum: 5 hviezdičiek
Reštaurácia nebola o návšte-
ve informovaná. Konzumáciu 
si redakcia platila sama.

Najviac vás zaujalo na našom 
webe banoviny.sk

Búrlivá debata o rozšírení systému
PAAS do ďalšej zóny v Petržalke

Začiatkom feb-
ruára sa v ZŠ 
Nobelovo ná-
mestie stretli zá-
stupcovia mesta 
s obyvateľmi, 
aby predstavili 
PAAS v ďalšej 
petržalskej zóne 
a vypočuli si pri-
pomienky.

Ľuboš  Leniss : 
Akurát nepove-
dali občanom 

jednu zásadnú vec: ktokoľvek, kto stojí v parkovacej zóne (či je rezident, alebo nie) 
mimo parkovacích boxov, sa dopúšťa priestupku a môže dostať pokutu, prípadne mu 
správca komunikácie môže odtiahnuť vozidlo (cca 120 €). A teraz si spočítajte počet 
parkovacích miest a počet áut... Tiež obmedzovať parkovanie len na niekoho, kto má 
trvalý pobyt na danej ulici, je na zamyslenie.
Kinďas Dloz: V Krasňanoch to pomohlo a asi 1/3 áut zmizla. Mám kde parkovať v každú 
dennú hodinu rovno pred domom. Tiež som bol nezástanca tohoto celého, ale výsledok ma 
prekvapil. Som s tým spokojný. Uvidíme, dokedy, ale zatiaľ výborne.
Andrej Keseg: Presne tak, konečne mi pred domom neparkujú ľudia, čo nemajú, ale tí, čo 
na to majú nárok... Každý deň viem na 2 h zaparkovať v meste takmer zadarmo, takže za mňa 
super!
Irena Jankovičová:  To, čo urobili v Ružinove, nemá obdobu. My tu v „tieni veľ-
kého betónového bunkra“, tzv. autobusovej stanice, postavenej ako zásterka pre ďal-
ší obrovský nákupák, zažívame denno-denne „boj o parkovanie“, a to sme rezidenti 
a museli sme si zaplatiť ročný poplatok. Ale pritom tu cez týždeň od 06:00 do 14:00 
a cez víkend od soboty do rána pondelka, môže ktokoľvek parkovať zadarmo... A keď 
sa náhodou podvečer vrátime, môžeme krúžiť, a ak sa náhodou podarí, parkujeme 
pomaly v Starom Meste... Nikto nerešpektuje tabule „Rezidenti“, dokonca ani tabule 
pre postihnutých! 
Ketrin Goodwater: Celá takzvaná paas je absolútna šikana obyvateľov Bratislavy. Kto nemá 
mobil, nemá šancu na 2 hodiny denne mimo zóny parkovať. Je to diskriminácia najhrubšieho 
zrna.
Vladimír Rezek: Veď tam sú parkovacie automaty. A kto, prosím, dnes nemá mobil? Bavíme 
sa o koľkých ľuďoch, čo jazdia? Pol percenta? Desatina percenta?

www.facebook.sk/banoviny

Ďakujeme, že s nami zdieľate vaše názory. Každé dva týždne 
z nich vyberieme tie najpodnetnejšie, trefné aj vtipné, a uverej-
níme. Chcete sa s nami podeliť o skúsenosť či o to, čo vás vo 
vašej štvrti trápi? Píšte, pýtajte sa, komentujte na mejl redak-
cia@banoviny.sk, pod článkami na našej stránke www.banovi-
ny.sk alebo na našom Facebooku www.facebook.sk/banoviny.

Váš názor nás zaujíma

Z REDAKČNEJ POŠTY
Historická hrobka je zachránená
Pred pár dňami 
som sa bol 
zámerne pozrieť 
na evanjelický 
cintorín Kozia 
brána. Písali ste 
totiž, že hrobka 
významnej 
prešporskej 
rodiny Haber-
mayerovcov sa 
môže zosunúť do 
jamy, ktorú robotníci odkopali počas stavby nového plota v jej bez-
prostrednej blízkosti. Všimol som si, že miesto je už upravené, výkop 
zasypaný. Som tomu veľmi rád, keby sa táto pamätihodnosť mesta 
znehodnotila, bola by to veľká hanba. Ešte nech opravia zábradlie 
pri hrobke a stĺpiky a všetko bude v poriadku.
 Staromešťan Ivan
Poznámka: Na cintorín sme zašli aj my, slová čitateľa potvrdzuje 
naša fotografia.

Páni doktori, máme aj päťeurovky 
Nedá mi nezareagovať na článok „Kolaps ambulancií sa podarilo 
odvrátiť...“. Okrem iného sa v ňom píše, že financie, ktoré ambu-
lancie dostanú od poisťovní, nestačia na rozvojové programy, na 
nákup nových prístrojov či technológií. Ja sa pýtam, ako často do 
roka ambulancie kupujú nové prístroje a technológie? Zároveň 
chcem dať do pozornosti, že máme aj päťeurovky, prečo ambu-
lantní lekári začínajú s prípadnou platbou od desať eur a viac? 
Nezabudnime, že 85 percent pacientov sú dôchodcovia – žijeme 
z priemerného dôchodku 520 eur, mnohí majú ešte menej. 
Poznám jednu očnú ambulanciu v Ružinove, ktorá denne vybaví 
aj 25 pacientov. Ak každý dá po 10 eur, za deň je to 250 eur, za 
týždeň 1 250 eur (ambulancia funguje od pondelka do piatku), 
za mesiac 5 000 eur i viac... Nech si lekári nemyslia, že my dô-
chodcovia sme hlúpi a nevieme si spočítať, koľko je dva a dva.
 Čitateľka Anna

Dermatofytózy u psov a mačiekDermatofytózy u psov a mačiek
Dermatofyty najčastejšie rodu Microsporum alebo Trichophyton 
napádajú pokožku, chlpy alebo pazúry. Na koži sa tvoria 
šupinky alebo jemné chrastičky, a nezriedka vypadáva srsť alebo 
sa láme. Pri napadnutí pazúrikov môže dochádzať k ich kriveniu, 
deformáciám a odlamovaniu.
Dermatofytózy patria medzi infekčné ochorenia prenosné na človeka, 
najčastejšie sú ohrozené deti, ale prenos je možný aj na dospelých                                        
s oslabenou imunitou alebo seniorov.
Bezpečným pomocníkom pre potlačovanie plesní je u veterinárnych 
lekárov prípravok Múdra huba Ecosin. Obsahuje mikroorganizmus 
Pythium oligandrum, ktorý sa plesňami živí a je zrejme asi zatiaľ 
jediný z mikroorganizmov, ktorý svojím striktným mykoparazitizmom 

nedokáže čerpať živiny z ľudských, zvieracích alebo iných buniek,           
ale len z plesní.
Výhodou použitia tohto mikroorganizmu je, že celé jeho pôsobenie 
prebieha na biologickej báze a organizmus nijako nezaťažuje. 
Môže sa preto používať u zvierat akéhokoľvek veku, u gravidných 
a dojčiacich súk alebo u zvierat s imunitným de citom spôsobeným 
napríklad inou infekciou. Prvé známky zlepšenia sa objavujú niekoľko 
dní po aplikácii a vo väčšine prípadov je pokožka zvieraťa do 30 dní 
zahojená.
Keďže Múdra huba nezaťažuje organizmus, je jej využitie aj u ľudí, 
pretože nemá vedľajšie účinky, nevzniká rezistencia a dá sa použiť                      
v akomkoľvek veku a zdravotnom stave jedinca.

Na Vaše otázky radi odpovieme na 
e-mailovej adrese: pythium@pythium.cz
Informácie na: www.www.vet-pythium.eu

Distributor pre Slovensko: 
Pharmacopola s.r.o.
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Rybári sú za
BRATISLAVA
Slovenský rybársky zväz 
víta zámer vzniku Národ-
ného parku Podunajsko. 
Podporuje ho predovšet-
kým pre zjednotenie pra-
vidiel pre rybárov v danom 
území.
„Okrem zjednotenia pravi-
diel ide tiež o zabezpečenie 
potrebnej infraštruktúry ako 
vybudovanie zjazdov pre 
spúšťanie lodí, viaceré legál-
ne prístupy k vode a strážené 
miesta na parkovanie,“ uvie-
dol tajomník rybárskeho zvä-
zu Bohuš Cintula. Národný 
park Podunajsko by mal byť 
vyhlásený na území zasahu-
júcom do okresov Bratislava 
II, Bratislava IV, Bratislava 
V, Senec, Dunajská Streda, 
Komárno a Nové Zámky, 
predovšetkým v hraniciach 
existujúcich chránených úze-
mí. (TASR)

Stoličky vám
môžu požičať

BRATISLAVA
Červené stoly a stoličky 
v rámci projektu Sadni si! 
sa v apríli vracajú do ulíc 
Bratislavy. Informovalo 
o tom Bratislavské kultúr-
ne a informačné stredisko 
(BKIS).
„Zútulnia mesto od jari do 
jesene v rôznych častiach 
mesta a to aj v tých vzdiale-
nejších od centra,“ uviedlo 
stredisko na sociálnej sieti. 
Možno o tom neviete, ale ten-
to mobiliár si môžete aj poži-
čať, a to jednorazovo, alebo 
tiež na celú sezónu (apríl až 
október), stačí o to požiadať 
na stránke BKIS. Projekt 
voľného sedenia Sadni si! pre 
Bratislavu zabezpečuje BKIS 
od roku 2022 po prevzatí od 
Metropolitného inštitútu Bra-
tislavy. (ms)
 Foto: magistrát



Malá reštaurácia pri Klingerke dokáže prekvapiť
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BRATISLAVA
Starší Bratislavčania si ešte 
pamätajú netradičný sprie-
vod, keď ulicami mesta 
prechádzal zverinec slávne-
ho cirkusu Humberto. Do-
bový záber z 23. apríla 1966 
zvečnil aj kaplnku, ktorá 
navždy zmizla z Račianske-
ho mýta. Mnohí netušia, že 
tam niekedy vôbec bola.

Indické slony, 
levy, fjordské 
koníky či zebry 
v uliciach bý-
vali veľkou 
atrakciou, od-
vážnejší zve-
davci sa ich 
snažili dotknúť 
alebo aspoň 
kráčať popri 

nich. Cirkus Humberto, naj-
väčší v bývalom Českoslo-
vensku, takto zvykol pozývať 
ľudí na vystúpenia.
Podobnú atrakciu už asi 
v našom meste nezažijeme, 
cirkusy s cudzokrajnými 
zvieratami síce môžu prísť 
na Slovensko, väčšina z nich 
však nemôže vystupovať. 
Vyhláška ministerstva pôdo-
hospodárstva, ktorá platí od 
novembra 2019, zakazuje 

Senzačná správa prišla  
9. júla 1968 z operačnej 
sály II. chirurgickej kliniky 
na Partizánskej ulici: Pa-
cientka Šarlota Horváthová 
dostala nové srdce a srdce 
bije! Išlo o prvú transplan-
táciu srdca v bývalom Čes-
koslovensku i vo východnej 
Európe a dvadsiatu piatu 
v poradí celosvetového reb-
ríčka. O úspechu našej kar-
diochirurgie hovoril vtedy 
celý svet, hoci srdce od dar-
cu žilo len asi päť hodín.
Úspech nášho operačného 
tímu ocenil aj Christian Bar-
nard počas návštevy Bratisla-
vy v apríli 1995. Juhoafrický 
kardiochirurg, ktorý v roku 
1967 uskutočnil prvú trans-
plantáciu srdca na svete, 
potvrdil, že aj jeho pacienti 
s novým orgánom spočiatku 
zomierali už po niekoľkých 
hodinách či dňoch. Príčinou 
bola najmä rejekcia – nepri-
jatie cudzieho tkaniva a zly-
hanie imunitného systému. 
Zlom nastal až v 80. rokoch, 
po vynájdení cyklosporínu, 
lieku podporujúceho hojenie 
srdca. Transplantácie srd-
ca sa postupne stali bežnou 
liečebnou metódou. Prvá 
transplantácia srdca u nás 
však bola dlhé roky zároveň 
jedinou. 
Operácia 54-ročnej Šarlo-
ty Horváthovej, ktorá mala 
kombinovanú chlopňovú 

chybu a bola úplne imobil-
ná, sa začala ráno o 9. hodi-
ne. Operačnú skupinu tvorili 
lekári Karol Šiška, Ladislav 
Kužela, Anna Pivková, Ján 
Tréger a Marián Holomáň, 
umelý krvný obeh zabez-
pečovali Jaromír Horecký 
a Stanislav Čársky, anestézu 
Ivo Soběský a Viera Neuma-
rová, v tíme boli aj laborant-
ka Etka Malinová a inštru-
mentárky Mária Machková, 
Mária Homerová a Jožka 
Kráľová. Na odbere srdca 
darcu, 46-ročného muža, sa 
zúčastnil Milan Schnorrer, 
Ladislav Kužela a Marián 
Holomáň, ktorý nám pred 

časom prezradil: „Prešlo ne-
konečných dvanásť hodín, 
kým rodina darcu súhlasila 
s odobratím srdca. Odhodla-
la sa tak až na presviedčanie 
farára.“
Hoci nové srdce začalo svoju 
činnosť hneď na prvý elek-
trický impulz, v tele pacient-
ky žilo len asi päť hodín. 
Operačný výkon sa síce po-
daril, pacientka však zomrela 
na následky iných závažných 
ochorení, okrem srdca mala 
ťažko poškodenú pečeň, pľú-
ca a obličky. Navyše, vtedy 
ešte nebol k dispozícii spo-
mínaný liek cyklosporín.
Zaujímavý ohlas priniesol 
11. júla 1968 vtedajší denník 
Lidová demokracie: „Kým 
sme čakali na slovenského 
Barnarda, doc. MUDr. La-

dislava Kuželu, rakúski no-
vinári dostali povolenie, aby 
si prehliadli operačnú sálu 
a ostatné priľahlé miestnos-
ti. Rakúska ranná tlač totiž 
uverejnila, že transplantácia 
v Bratislave sa síce uskutoč-
nila, ale v zúfalých podmien-
kach. Mala som možnosť 
dostať sa na operačnú sálu, 
a treba povedať, že v ni-
čom nezaostáva za stovkami 
iných. Sú tu síce určité nedo-
statky, napríklad v klimati-
začnom zariadení, z technic-
kej stránky však sú na klinike 
vybavení dobre.“ (ac)
 Foto: vtedy.tasr.sk
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Pomáhame 
24 hodín denne 

už viac ako 30 rokov.
~ ~ ~
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Pod hlavnou 
stanicou majú
novú kameru
STARÉ MESTO
Mestská polícia bude môcť lep-
šie dohliadať na verejný poria-
dok v meste. Rozšírila počet
kamier, ktoré sú napojené na
mestský kamerový systém. Ešte
koncom leta  spustili kameru na
Námestí Franza Liszta. Mestskí
policajti v súčasnosti používajú
95 kamier. Všetky kamery sú
otočné, digitálne a poskytujú
obraz vo vysokom rozlíšení. Zo
všetkých sa dá v prípade potre-
by urobiť záznam. 
Kameru na Námestí Franza
Liszta nainštalovali preto, lebo
ide o prístupové miesto turistov
do Bratislavy a aj týmto spôso-
bom chcú zvyšovať ich bezpeč-
nosť. V okolí Hlavnej železničnej
stanice dochádza k zhromažďo-
vaniu viacerých neprispôsobi-
vých osôb, policajti kontrolujú
najmä dodržiavanie všeobecne
záväzného nariadenia o čistote a
poriadku a nariadenie o zákaze
požívania alkoholu na verejnosti.
V rozširovaní počtu kamier v
meste sa má pokračovať, keďže
kamerový systém zvyšuje bez-
pečnosť v uliciach Bratislavy.
Kamery pôsobia v prvom rade
preventívne. 
V prípade páchania priestupku
alebo trestného činu zase môže
operátor na miesto rýchlo
poslať hliadku. Kamerové
záznamy pomáhajú aj Policaj-
nému zboru SR pri objasňovaní
trestných činov.
Od začiatku roka fungujú tri nové
kamery za približne 17-tisíc €
(vrátane inštalačných prác).
Magistrát navrhuje aj vytvorenie
jednotného mestského kamerové-
ho systému, ktorý by zjednotil
všetky existujúce kamerové sys-
témy v Bratislave - kamerový
systém Dopravného podniku Bra-
tislava, Krajského riaditeľstva
Policajného zboru SR v Bratisla-
ve a Mestského kamerového sys-
tému mestskej polície.
V súčasnosti totiž mesto financu-
je tri oddelené kamerové systémy.
Ich využitie nie je pritom optimál-
ne vzhľadom na rôzne poslanie
koncových užívateľov. Kamero-
vý systém sa tak využíva jedno-
stranne. (lm)

Deti môžu 
športovať na
novom ihrisku 
PETRŽALKA
Futbal, hokejbal, volejbal či
hádzanú, ale aj ďalšie športy
si môžu zahrať deti a mládež
na novom multifunkčnom
ihrisku v pri Základnej škole
na Nobelovom námestí v
Petržalke. 
Okrem školákov sa môžu tešiť
aj miestni obyvatelia, ktorým
bude ihrisko k dispozícii mimo
vyučovacích hodín. Hracia plo-
cha ihriska má rozlohu 600
štvorcových metrov. (st)

BRATISLAVA
Na stretnutí pracovníkov
oddelenia Sprostredkovateľ-
ského orgánu hlavného mesta
(SO) pre Integrovaný regio-
nálny operačný program
(IROP) so zástupcami mest-
ských častí Bratislavy rozobe-
rali možností poskytnutia
pomoci pri projektoch jedno-
tlivých mestských častí.
Starostov napríklad informovali
o výzve na výstavbu a rekon-
štrukciu materských škôl, ktorá

by mala byť zverejnená už v
najbližšom čase. Zástupcov
mestských častí však zaujímali
aj výzvy týkajúce sa bezpečnej a
ekologickej dopravy, prostred-
níctvom ktorej bude možné
financovať napríklad aj výstav-
bu cyklotrás. 
Na čerpanie z programu IROP
boli v krajských mestách zria-
dené sprostredkovateľské orgá-
ny priamo v mestských úra-
doch. V prípade Bratislavy túto
úlohu plní magistráte. Jednou z

jeho hlavných činností sú tvor-
ba a aktualizácia riadiacej do-
kumentácie. Ďalej ide o prípra-
vu výziev na predkladanie pro-
jektových zámerov a žiadostí o
nenávratný finančný príspevok
a o posudzovanie projektových
zámerov a ich odborné hodno-
tenie v časti aplikácie bodova-
ných kritérií v rámci konania o
žiadosti o nenávratný finančný
príspevok/vypracovanie hodno-
tiacich správ k projektovým
zámerom. (kk)

Hlavné mesto ponúklo mestským
častiam pomoc pri projektoch

P i e t a
pohrebná služba

Pomáhame 
24 hodín denne 

už viac ako 30 rokov
~ ~ ~

Posledná rozlúčka v našej
obradnej miestnosti 

za 850 eur
~ ~ ~

Súčasťou balíka služieb je 
truhla, čalúnenie, obliekanie, 

úprava, smútočný obrad, 
vybavenie matriky 

a kremácia 
vrátane štandardnej urny

~ ~ ~
V obradnej miestnosti Pieta 

ponúkame bezplatne tieto služby:
�� prepožičanie štyroch 
umelých vencov už aj 

so štandardnými stuhami
�� zobrazenie fotografie 

zosnulého na LCD monitore
�� prehratie foto prezentácie 

zo života zosnulého
�� kondolenčnú listinu

~ ~ ~
Na týchto službách 
ušetríte minimálne 

240 eur
Mlynské nivy 8
02 /  5263 1181
www.pieta.sk

Novovznikajúce Malé Kras-
ňany vás pozývajú od štvrtka
20.10 do soboty 21.10. priamo
do svojho areálu. Dni otvore-
ných dverí ponúknu počas
predĺženého víkendu atrak-
tívny program a zábavu aj
pre najmenších. Tešiť sa
môžu všetci, ktorí sa zaujíma-
jú o moderné trendy v bývaní
a zdravý životný štýl.     
Svoje brány doširoka otvoria
Malé Krasňany vo štvrtok o
15.00. Počas troch dní tu môže-
te navštíviť úplne nové vzorové
byty navrhnuté profesionálny-
mi bytovými dizajnérmi.
Možno sa nimi dáte inšpirovať
pri zariaďovaní vlastného býva-
nia. Odborníci vám ochotne

poradia aj s možnosťami finan-
covania pri kúpe nehnuteľnosti. 
V piatok sa program začína už
ráno po desiatej. Pri predajnom
mieste Malých Krasňan na
Račianskej ulici si poobede
môžete dať poradiť od športov-
ca, špecialistu na výživu a
životný štýl a moderátora Mar-
tina Šmahela, s ktorým môžete
absolvovať aj špeciálny tréning
na posilnenie imunity a na
správne chudnutie.
Sobotou vás od 10.00 až do
19.00 bude svojím koncertom
sprevádzať speváčka Barbara
Weiss. K špeciálnej atmosfére
isto prispeje ochutnávka výni-
močných malokrasňanských
vín z miestnych viníc. 

PD Vinohrady vás zasvätí do
tajov tradičného vinárstva v
priamom susedstve s modernou
mestskou architektúrou. Aby
ste nedegustovali naprázdno,
chýbať nebude ani chutný
domáci guláš podľa receptu
miestneho pivničného. 
Počas troch dní vás čaká bohatý
program, ktorý si užije celá
rodina vrátane najmenších.
Kreatívne dielne pre šikovné
ruky, maľovanie na tvár a
zábavné hry s animátormi. 
Vezmite so sebou na Dni otvo-
rených dverí do Malých Kras-
ňan svojich najbližších a prog-
ram si užijete dvojnásobne. 

www.malekrasnany.sk �

Zažite Dni otvorených dverí 
v Malých Krasňanoch

V obradnej miestnosti Pieta 
ponúkame bezplatne tieto 

služby:
► prepožičanie 

štyroch umelých vencov 
už aj so štandardnými 

stuhami

► zobrazenie fotografie 
zosnulého na LCD monitore

► prehratie foto 
prezentácie zo života 

zosnulého

► kondolenčnú listinu.

Na týchto službách 
ušetríte min. 

300 eur.

~ ~ ~

Starožitnosti 
Panenská 22
Odkúpime v hotovosti:

sklo, porcelán, striebro, obrazy, hodiny, šperky, 
lampy, nábytok, i celé 

pozostalosti, umenie každého druhu
Konzultácie zdarma aj u Vás doma

tel: 0907 981 477
Sme tu pre Vás už 25 rokov

ZUBNÁ AMBULANCIA 
AMBULANCIA 

STOMATOCHIRURGIE 
A IMPLANTOLÓGIE

oznamuje zmenu pracovnej 
doby od 15-21h

ošetríme každého, kto nám zavolá

0905 662 407 
STROMOVÁ 16, BA KRAMÁRE

Z capa záhradník! Bratislav-
ská polícia obvinila strážcu 
hlavnej železničnej stanice 
z krádeže v jej priestoroch. 
Muž sa mal podľa polície od 
začiatku roka viackrát vlá-
mať do skriniek na úscho-
vu batožín a do kávomatov. 
„Po odomknutí vchodových 
dverí prešiel priamo k prí-
stroju na prípravu teplých 
nápojov, z ktorého po pre-
konaní zámky a otvorení 
dverí odcudzil finančnú 
hotovosť. Po úspešnom vý-
bere peňazí z prístroja opäť 
za sebou zamkol vchodové 
dvere a odišiel,“ ozrejmili 
policajti na sociálnej sieti. 
Pri preukázaní viny hrozí 
mužovi trest odňatia slobo-
dy až na dva roky. (TASR)

O bratislavských chirurgoch hovoril pred 55 rokmi celý svet

Výmenu srdca robia iba v Bratislave
Transplantácia srdca dnes už zachraňuje, predlžuje a skvalitňuje 
život absolútnej väčšine ľudí, ktorí ju podstúpia. U nás ju vykonáva 
iba Národný ústav srdcových a cievnych chorôb v Bratislave. Za 
minulý rok sa urobilo takmer dvadsať transplantácií, priemerný vek 
pacientov bol 51 rokov. 

Prvá transplantácia srdca sa u nás uskutočnila len niekoľ-
ko mesiacov po premiére Christiana Barnarda. 

Budova kliniky na Partizánskej ulici

Slony na Štefánikovej ulici zaujali mnohých 
Bratislavčanov.

Cirkusanti na Račian-
skom mýte, vpravo vidieť 
kaplnku.

Sprievod pokračoval po Šancovej ulici.

Prevratnú operáciu inicio-
val lekár Ladislav Kužela.

Šarlota Horváthová, prvá 
pacientka s transplantova-
ným srdcom

Hlavné mesto Slovenskej 
republiky Bratislava 

vyhlasuje obchodné verejné súťaže 

na najvhodnejší návrh na uzatvorenie 
zmluvy o nájme nebytového priestoru 
č. 1.36 vo výmere 36,34 m², nebytového 
priestoru č. 1.38 vo výmere 67,12 m², 
nebytového priestoru č. 1.33 vo výmere 
10,07 m², nebytového priestoru č. 
1.31B vo výmere 44,44 m², v podchode 
na Hodžovom námestí v Bratislave,  
k. ú. Staré Mesto, s možnosťou použitia 
prvkov elektronickej aukcie. 

Bližšie informácie na 
www.bratislava.sk alebo 

na tel. čísle 02/59 356 504.

Múzeum otvoria
až začiatkom
roka 2024 
DEVÍNSKA NOVÁ VES
Expozíciu Múzea školstva 
a pedagogiky v budove ško-
ly v Devínskej Novej Vsi by 
mohli otvoriť pre širokú 
verejnosť začiatkom roka 
2024.
„Aktuálne sa začalo obstará-
vanie na realizáciu expozície. 
Máme hotový projekt a teraz 
by mala nastať realizačná 
fáza, ktorá je v procese,“ pri-
blížila riaditeľka múzea Mar-
tina Kočí. Expozícia sa bude 
venovať vývoju školstva na 
Slovensku od najstarších čias 
až do roku 1989, uvidíte na-
príklad vývoj vysvedčení, 
učebných pomôcok či učeb-
níc. V týchto dňoch múzeum 
ponúka vzdelávacie progra-
my pre školy. (TASR)

Nový kráľ zoo 
KARLOVA VES
Lev menom Samba prices-
toval do našej zoo z české-
ho Hodonína. Má nahradiť 
leva Haldíra, ktorého muse-
li vlani eutanazovať. 
Keďže levy sú spoločenské 
zvieratá, pracovníci zoo in-
tenzívne hľadali jeho part-
nerke Jawe nového partnera 
v celej Európe. Zoo v Hodo-
níne ponúkla leva, ktorý pred 
pol rokom tiež stratil svoju 
partnerku a javil sa ako ideál-
ny spoločník. „Je v stredných 
rokoch, trpezlivý, pokojnej 
povahy, veríme, že si k sebe 
nájdu cestu,“ uviedla zoolo-
gická záhrada. (ts)

Zažili ste aj vy takýto nezvyčajný sprievod?
verejné vystupovanie aj vý-
cvik levov, tigrov, medve-
ďov a ďalších šeliem, takisto 
primátov, slonov, delfínov, 
hrochov, žiráf či nosorožcov. 
Vystupovať v manéži môžu 
len spoločenské zvieratá ako 
psy, mačky a fretky alebo 
hospodárske zvieratá.
No aj keď divo žijúce zvie-
ratá nie je možné použiť na 
drezúru, žiaden právny pred-
pis na Slovensku nezakazuje 
vystavovať ich verejnosti. 
Cirkusy teda využívajú svoje 
zvieratá na putovné výstavy 

a veterinári ubez-
pečujú, že v rámci 
prevencie týrania 
prevádzkovateľov 
pravidelne kontrolu-
jú. Sloboda zvierat 
však upozornila, že 
ak sa permanentne 
prevážajú v stiesne-
ných klietkach, pre-
pravkách a náklad-
ných vozidlách, trpia 
stresom, nepohodlím 
i rôznymi zranenia-
mi.
Na našich histo-

rických záberoch smeruje 
netradičný sprievod k Ra-
čianskemu mýtu, kde ešte 
v roku 1966 stála kaplnka, 
dokonca sa tam nachádzali 
dve kaplnky. Koncom 18. 
storočia tu totiž vznikli dva 
cintoríny: v roku 1778 evan-
jelický, orientovaný pozdĺž 
Račianskej ulice, a v roku 
1781 katolícky, ktorý viedol 
popri Šancovej ulici. Cinto-
ríny boli v polovici päťde-
siatych rokoch 20. storočia 
zrušené, na ich mieste je dnes 
park. Napriek pôvodnému 
úmyslu zachovať aspoň jed-
nu kaplnku boli napokon obe 
v dôsledku rozširovania ko-
munikácií odstránené. V júli 
2002 samospráva v Novom 
Meste inštalovala a sláv-
nostne odhalila v strede nie-
kdajšej vinohradníckej cesty, 
oddeľujúcej oba cintoríny, 
pamätnú tabuľu, aby pripo-
mínala miesto pôvodného 
katolíckeho a evanjelického 
cintorína. (bn)
 Foto: vtedy.tasr.sk
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George 
Bernard 

Shaw

druh  
pušky  

(hovor.)

1. časť 
tajničky opraskal štuchlo  

(expr.)
Alojzia  
(dom.)

bylina  
s drobný-    
mi žltými  
kvetmi

predložka  
so 6. pá-    

dom

zmenou  
na paru  
odstrániť

Autor  
krížovky:  

Juraj  
Mitošinka

malá 
pirueta

rôsol  
z červe-     

ných mor-   
ských rias

produkt  
činnosti  

včiel
ulihuje hlava  

(expr.)

Pomôcky: 
Dent, Lula, 
Ilija, šelak,  
soor, trata  

3. časť 
tajničky

majú  
v úcte

ničivo,  
zhubne

bavlnená  
niť  

(zastar.)

karbid  
vanádu  

skutočno  
(kniž.)

zariadenie  
na diaľko-   
vé vedenie 

tepla

rytecká  
technika  
liturgický  

obrad

ďobla  
(expr.)

dáte si  
rady  

stáva sa  
nemým

trhla  
(hovor.)

stupeň  
karbónu  
priviedol  
dovnútra

často hrá  
blaznela  
(hovor.)

Pomôcky: 
namur, fi-    
žé, agar,  
leknice  

indický  
feudál  

záhradná 
rastlina

básne  
(hovor.)  
ťažká  
sekera

sečné  
zbrane  
Lutzov  
skok

menič  
iónov

polovica
zmiatla  
terénne  
vozidlo

predpona  
proti  

ťažký kov

skratka  
pre ibidem

prejavovať 
(kniž.)  
značka  
radónu

kovalo  
5. časť 
tajničky

Oleg  
(dom.)  

mužské  
meno

prudký  
vírivý po-    
hyb, vír

jabĺčko  
(anat.)  

cícerkom  
(zried.)

nitrid  
uránu  
zubná 

sklovina

zohnete,  
prehnete

značka  
kobaltu  
slimák,  

po česky

lupiči,  
kmíni  
Alica  

(dom.)  

skratka  
nášho  

letopočtu

prišíva nie-  
čo znútra  
prírodná  

živica

merací  
prístroj  
javor  
(bot.)

citoslovce  
vyjadrujú-   

ce zahriak-  
nutie

zakončo-    
vala  

lesník  
(slang.)

Olympia  
(dom.)  

súvisiaca  
s epitafom  

4. časť 
tajničky

vzťahujú-    
ca sa na  

étery

výzva
trváce vod-  
né rastliny  
inštruktáž

čipková  
ozdoba  

šiat  
tleskla

Pomôcky: 
rao, álen,  
štuc, Iola,  
acer, iva  

kumulén  
(chem.)  

dravý vták

koncepcia  
chradnú  
(bás.)

lietanie  
dcéra krá-   
ľa Euyta

zhrniem

vlhčili  
čiara  

na ihrisku  
(šport.)

značka  
telúru  
ruský 
suhlas

často  
ochkal

EČV Šale  
vyčíňala,  
vyvádzala  

mužské  
meno  
naivka 
(zried.)

skratka  
štátu  

Kentucky

ulovené  
zviera  

mužské  
meno

v menšej  
intenzite,  

slabo  
hrotovito

slovesná  
predpona

anglický  
muzikológ  
vydávali  

stony  

zahavkala  
(expr.)  

kypril pô-    
du pluhom

skratka 
okresného  

výboru  
veštec

obec  
v okrese  
Levice

javorový 
porast  

robil páry

plápolá  
(bás.)  

škrtí, dusí

Pomôcky: 
pamuk,  
igeloryt,  
pantok  

choroba  
múčnatka

dupajú,  
dupocú  
2. časť 
tajničky

majúca  
jeden ár  
patriaci  

tebe

skratka  
súhvezdia  

Drak  
blúzni

podpis  
ručiteľa  

na zmen-    
ke

vydáva  
zvuky ako  

svrček

cudzia 
zmenka  
omám 

alkoholom

vystupujú  
proti  

niečomu  
ponáraj

ožarovali, 
osvecovali

nahriatie  
značka  

pre ruther-   
ford

odpil malé  
množstvo  

(expr.)
trojnožka

rozrývaj

obec  
v okrese  
Banská  

Štiavnica

odvolal  
niečo  

sľúbené
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